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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

اطلاعات نادرست از حقيقت بازار
براســاس جدیدترین گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس، 22.3 درصد از بيــكاران و 8.9 درصد از 
جمعيت شاغلان تابستان ســال 98 به جمعيت 
غيرفعال تابســتان ســال جاري اضافه شدند كه 
اگر به جمعيــت جویاي كار افزوده شــوند، نرخ 
بيكاري در تابســتان ســال جاري و حدود 7 ماه 
پس از شــيوع كرونا در كشــور به 18.5 درصد 
افزایش خواهــد یافــت. پيش تر ایــن مركز در 
گزارشــي كه فاصله زیادي با داده هاي مركز آمار 

داشت، نرخ بيكاري بهار...
0۵

 گزارش

مسير روشن بازار سرمایه
سيدناصر موســوی لارگانی گفته است: به گفته 
یكــی از مســوولان، دولت كســری بودجه خود 
را از بازار ســرمایه و فــروش اوراق جبران كرده 
بنابراین مســبب اصلی تلاطم ایجادشده در بازار 
بورس، دولت است. این نماینده مجلس در حالی 
این اظهارات را مطرح كرده كه دولت بر اســاس 
مصوبه و تایيد مجلس به عرضه دارایی ها و سهام 
خود در شركت ها مكلف شــده بود و عرضه های 
سال جاری نيز بر اســاس قوانين بودجه صورت 

گرفته است...
04

اتومبیل ها یا صنایع؛ کدامیک علت اصلی آلودگی هوای شهر اصفهان است؟؛

آلودگی در گلوی شهر
می گویند شاخص كيفيت هوای اصفهان روی عدد 12۰ و ناســالم برای گروه های حساس قرار گرفته است. براساس 
اعلام اداره كل حفاظت محيط زیست، كيفيت هوای اصفهان در ایستگاه های پایش دائم، بر حسب شاخص كيفيت هوا 
از روز پنجشنبه گذشته تاكنون ناسالم برای عموم بوده است. یک شهروند اصفهانی، آلودگی شدید این روزهای اصفهان 
را یک فاجعه می داند و معترض است چرا مســئولان برای رفع این آلودگی اقدامی نمی كنند. به گفته وی، با توجه به 
تعطيلی مدارس در شرایط اپيدمی كرونا، همچنان آلودگی هوا وحشتناک است و ویروس كرونا نيز همچنان می تازد.
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صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف، احيا و بهره برداری از اماكن تاریخی و فرهنگی 
مزایده واگذاری مرمت، احيا و حق بهره برداری مدت معين 28 مجموعه تاریخی را تا پایان 
وقت اداری شنبه )29 آذر 99( تمدید كرد. تمام واجدان صلاحيت و درخواست كنندگان 
می توانند برای دریافت اسناد مزایده به دبيرخانه كميسيون مزایده صندوق احيا به 
نشانی تهران، ميدان بهارستان، خيابان اكباتان، عمارت مسعودیه، ساختمان صندوق 
احيا یا به پایگاه اینترنتی صندوق احيا یا پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات مراجعه كنند.

سرپرست سازمان صنایع كوچک گفت: با ایجاد امكان پذیرش واحدهای صنعتی كوچک 
و متوسط در بورس، تابلوی آنها در فرابورس راه اندازی شده است كه اقدامی مهم برای 
تامين مالی است.اصغر مصاحب در حاشيه سفر وزیر صمت به اصفهان افزود: واحدهای 
كوچک و متوسط بدانند می توانند با حمایت صنایع كوچک و شهركهای صنعتی 
ایران فرآیند پذیرش خود را دنبال كنند. به این طریق می توان به تامين مالی تزریق 
شده ای دست یافت كه خيلی ساده تر از استفاده از بازار پول یعنی بانک و نظير آن است.

امور  هماهنگی  معاون  نوسان: 
گفت:  اصفهان  استانداری  اقتصادی 
زیاد  استان  در  بيكار  نيروی  اگرچه 
تخصصی  نيروی  متاسفانه  اما  است، 
در  ها  آموزش  و  نداریم  صنایع  برای 
ارتباط با نيازهای صنایع ما داده نشده، 
بنابراین به دنبال آموزش در رسته های 

فنی و مهندسی هستيم.
حسن قاضی عسگر، با بيان اینكه طی 
دو سال گذشته تاكنون افتتاح برخی 
استان همچون  طرح های توسعه در 
كارگو ترمينال، نمایشگاه اصفهان و ... 
در راستای جبران خلاء های اقتصادی 
است،  رسيده  برداری  بهره  به  استان، 
اظهار كرد: خوشبختانه كارگو ترمينال 
اصفهان بعد از یک دهه بلاتكليفی سال 
گذشته به بهره برداری رسيد تا جایی 
كه امسال حدود 3 هزار تن محصولات 
صادرات  محل  این  از  غذایی  مختلف 
به  اینكه  بر  تاكيد  با  وی  است.  شده 
دنبال گسترش صادرات از محل كارگو 
ضرورت  به  توجه  با  افزود:  هستيم، 
حمل بار و جابجایی مسافر در استان،  
بحث توسعه ترمينال پروازهای خارجی 
جذب  راستای  در  اصفهان  فرودگاه 

گردشگر خارجی اتفاق افتاد.
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری اصفهان همچنين به پروژه 
نمایشگاه بين المللی اصفهان اشاره كرد 
و گفت: نمایشگاه محل اتصال فعالان 
اقتصادی داخل و خارج كشور است و 
افتتاح فاز نخست این پروژه می تواند 
محلی برای توسعه صادرات و اقتصاد و 
گردش مالی بيشتر برای استان باشد. 
وی با بيان اینكه نمایشگاه بزرگ پروژه  
جلو  به  رو  حركت  و  توسعه  محرک 
بهره برداری  اقتصاد شهر است، گفت: 
المللی، شرق  بين  نمایشگاه  پروژه  از 

اصفهان را متحول خواهد كرد.
قاضی عسگر ادامه داد: پيش از افتتاح 
پروژه آزادراه شرق اصفهان خودروهای 
نقل  و  حمل  و  مسافرتی  و  سنگين 
شهری ناچار به ورود به منطقه شهری 
اصفهان بود كه موجب افزایش ترافيک 
و سوخت می شد، كه با افتتاح دو فاز 
مسير  حاضر   حال  در  طرح  این  از 
اصفهان- تهران -شيراز به تهران -یزد 
كوتاه تر شد. به گفته معاون هماهنگی 
با  اصفهان،  استانداری  اقتصادی  امور 
نهایی شدن هاب لجستيک و دهكده 
لجستيک در منطقه شرق اصفهان می 
بالایی  اشتغال  ایجاد  به  اميدوار  توان 
مختلفی  صنایع  به  توجه  با  و  باشيم 
سگزی  صنعتی  های  شهرک  در  كه 
اند و بخشی  و كوهپایه شكل گرفته 
به  توان  می  رسيده،  نتيجه  به  آن  از 
توسعه بازاری خوب در شرق اصفهان 

اميدوار بود. 
وی اما مشكل امروز استان را كمبود 
نيروی ماهر و نيمه ماهر برای صنایع 
دانست و گفت: اگرچه نيروی بيكار در 
استان زیاد است، اما متاسفانه نيروی 
تخصصی برای صنایع نداریم و آموزش 
ها در ارتباط با نيازهای صنایع ما داده 
نشده، بنابراین باید به دنبال آموزش در 

رسته های فنی و مهندسی هستيم.
حال  در  كرد:  تصریح  عسگر  قاضی 
حاضر نيازمند حدود ۴۰۰۰ هزار نفر 
كه  درحالی  هستيم  تخصصی  نيرو 
استان  در  كار  كيفی  نيروی  اكنون 
بنابراین صنایع و بخش های  نداریم، 
مختلف در شرق اصفهان باید مهارت 
آموزی را در راس كار خود قرار دهند.

ورود صنایع کوچک به فرابورسمهلت شرکت در مزایده 28 بنای تاریخی  تمدید شد
گزارش

    گزارش

کمبود نيروی 
کار کيفی

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: وزیر صنعت، معدن و تجارت در دیدار با فعالان اقتصادی 
استان در سالن همایش های اتاق بازرگانی اصفهان، با بیان اینکه استان 
اصفهان در حوزه نساجی و صنایع غذایی و صنایع شرکت های دانش 
بنیان از استان های خوب است، اظهارکرد: در کمیته نساجی امروز 
در اصفهان موارد به حقی مطرح شد که توسط معاونان وزارتخانه 
پیگیری می شود. علیرضا رزم حسینی، اظهار کرد: رفع تعهدات ارزی 
صادرکنندگان از درخواست های رییس اتاق بازرگانی اصفهان بود که 
در این خصوص اصفهان تعهدات خوبی را انجام داده است. آنچه می 
خوانید اما، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛
بازار تاریخی اصفهان 

در معرض تهدید و تخریب
بازار اصفهان با تمام عناصرش از راسته و سرا و كاروانسرا گرفته تا چهارسو 
با انواع مشكلات و آسيبها مواجه بوده كه یكی از پرمصيبت ترین بخش های 
ميراث فرهنگی استان است، وضعيت اسفبار سرای ساروتق و خوروش و آقا، 
كاوانسرای شاه، مشت نمونه خروار از شرایط دشوار این بازار تاریخی نصف 
جهان است.  ایرنا، در گزارشی نوشت: از این سو، ميدان نقش جهان و سرای 
ساروتقی و كاروانسرای شاه تا آن سو، ميدان عتيق و سرای خوروش و سرای 
آقا، سراسر در غباری از غفلت و بی توجهی و بی خبری و نظارت ناكافی در حال 
ویرانی هستند. راسته بازارها، سقف و بنُ و در و دیوار همه با انبوهی از كابل ها 
و تجهيزات مخدوش شده و سراها و كاروانسراها با تبدیل شدن به انبار كالاها 
توسط مالكان و در عين حال با بی توجهی نهادهای ناظر در صف طولانی این 
ویرانی قرار دارند.مشكلات بازار اصفهان كم نيست، گره كار جایی بين اوقاف و 
ميراث فرهنگی و مالكان است، نبود همبستگی، و  شيرازه كار از همين جا در 
رفته است، راسته ها كه به تعبير مسئولان امر، به اصطلاح رسيدگی بيشتری 
می شوند؛ حال خوشی ندارند چه برسد به سراها و كاروانسراها و تيمچه ها كه 
به حال خود در انبوه بی خبری ناظران و غفلت مالكان رها شده اند، واقعيت 
این است كه مشكلات بازار اصفهان از همه جایش، كلاف سردرگمی است 
كه هرچه می گردی؛ سرنخ آن  به نبود نظارت و هم پيوندی درخور نهادهای 

دست اندركار می رسد.
دولت تسهیل گر اصناف باشد

استان اصفهان  اتاق اصناف  ایران و رئيس  اتاق اصناف  عضو هيات رئيسه 
و  فعاليت  تصميم های جدید مشكلات  اتخاذ  با  كرد  درخواست  دولت  از 
این شرایط،  را برطرف كند. رسول جهانگيری گفت: »در  امورات اصناف 
بيشترین درخواست اصناف از دولت این است كه تسهيل گر امور بانكی و 
بيمه ای آنها باشد. اصناف از مشكلات دولت به دليل تحریم های ظالمانه و 
فشارهای اقتصادی آگاه هستند و تنها خواسته آنها این است كه در زمينه 
تامين اجتماعی، ماليات، بخشودگی جرایم معوقات بانكی و دادن تنفس برای 
بازپرداخت وام های خروج از ركود یا تسهيل اموركرونایی، به آنها كمک شود. 
اصناف هيچ وقت چشم به راه آن نبوده اند كه مبلغی به عنوان وام بگيرند و 
پس ندهند بلكه می خواهند در امورات آنها ناشی از تضييقات فعاليت اقتصادی 
خود، تسهيلاتی در نظر گرفته شود.«  رئيس اتاق اصناف استان اصفهان ادامه 
داد: »با بازگشایی اصناف بازهم5۰ درصد از فعاليت برخی صنوف به دليل 
كاهش حضور مردم یا خودداری آنها از خرید اجناس روبه راه نيست و بازارها 

كم رونق یا به نوعی بی رونق هستند.«
ماهیان زینتی کاشان در راه ترکیه و عراق

ماهيان زینتی شهرستان كاشان با عنوان تجاری Red Fish به كشورهای 
تركيه و عراق صادر شده است. محمدرضا عباسی، مدیر شيلات و امور آبزیان 
سازمان جهاد كشاورزی اصفهان گفت: با توجه به برنامه های اولویت دار شيلات 
استان در جهت توسعه آبزی پروری زینتی و بنا به جایگاه نخست اصفهان در 
توليد ماهيان زینتی، با تلاش تنها صادركننده دارای مجوز توليد و صادرات 
انواع ماهيان زینتی در استان با نام تجاری Red Fish در شش ماه اخير 

محصولات این توليدكننده از كاشان به كشورهای تركيه و عراق صادر شد.
وی افزود: این مقدار صادرات از سال 98 آغاز شده و در سال 99 با كميت و 
كيفيت مطلوب تر ادامه داشته است. خوشبختانه صادرات انواع ماهيان زینتی 
در بيش از 2۰ محموله تریلر به تعداد تقریبی ۶۰۰ هزار قطعه به تركيه و عراق 
ارسال شده و می توان ادعا كرد امروز با رسيدن ماهيان زینتی توليد استان 
اصفهان به اروپا حاصل چند سال تلاش توليدكنندگان پرتلاش استان به ثمر 

نشست و باعث افتخار مجموعه شيلات استان و شهرستان كاشان شد.
تحول ۷۷۷ کیلومتری در شهر اصفهان

در سال جاری با پيگيری های شهردار اصفهان و تصویب شورای ترافيک، 
777 كيلومتر مسير ایمن و استاندارد دوچرخه سواری در این كلانشهر ایجاد 
می شود، اقدامی بزرگ كه تحقق آن با توجه به شيوع ویروس كرونا می تواند 
برای حفظ سلامت مردم، كاهش مشكلات ترافيكی و آلودگی هوا مؤثر باشد.

از 777 كيلومتر مسير دوچرخه سواری در نظر گرفته شده برای شهر، 3۰۰ 
كيلومتر درجه یک با عرض دو متر خواهد بود كه با جدول گذاری و ایمن سازی 
و در قالب مسيرهای یک طرفه و دو طرفه احداث می شود. 55 كيلومتر از 
مسيرهای جدید دوچرخه شهر درجه دو با خط كشی و علائم ترافيكی در 
سمت راست خيابان و »توقف ممنوع« و 35 كيلومتر از این مسيرها درجه سه 
با خط كشی در پياده رو )سمت چپ خط پارک( و 3۰ كيلومتر از آن نيز درجه 

چهار در مسير ویژه اتوبوس احداث خواهد شد.
بر اساس برنامه ریزی ها تا پایان امسال بخش زیادی از مسيرهای جدید 
دوچرخه در شهر اجرا خواهد شد و بخش باقی مانده نيز تا سال 1۴۰۰ 
محقق می شود. البته تاكنون ۴2 كيلومتر مسير دوچرخه در شهر اصفهان 
احداث شده كه نياز به اصلاح برای استانداردسازی دارد كه اميدواریم این 

اقدامات تحول بزرگی در شهر ایجاد كند.

بازارها بی رونق اند

با سرد شدن هوا در كلان شهرها و شهرهای 
صنعتی با پدیده ای به نام وارونگی دما مواجه 
می شویم كه اثرات كوتاه مدت و بلند مدتی بر 
روی سلامت عموم جامعه می گذارد. رئيس 
اداره پيش بينی هواشناسی استان اصفهان 
با اشاره به پایداری جو در هفته های اخير، 
اظهار داشت: چند هفته ای است كه با شرایط 
پایداری جو مواجه هستيم و پایيز امسال 
بيشتر شرایط پایدار را شاهد بودیم كه باعث 
افزایش غلظت آلایندگی هوا در كلانشهر 

اصفهان، مناطق صنعتی و حتی برخی از 
شهرستان های شمالی استان شد.

فاطمه زهرا سيدان ادامه داد: به طور ثابت با 
پدیده آلودگی هوا دست و پنجه نرم می كنيم 
و بيشتر روزهای پایيز و زمستان آلودگی هوا 
را خواهيم داشت و این یک حالت پيش 
زمينه آلودگی هوا در  پایيز و زمستان خواهد 

بود.
محيط  آزمایشگاه های  امور  اداره  رئيس 
به  اشاره  با  نيز  اصفهان،  استان  زیست 

آلودگی هوا به عنوان بحث داغ این روزهای 
و  خودروها  داشت:  اظهار  اصفهانی ها، 
واحدهای توليدی، صنعتی، خدماتی، صنفی 
افزایش  در  سكونت گاهی  مراكز  حتی  و 
آلایندگی دخيل هستند. بابک صادقيان 
افزود: همه ساله آلودگی هوا را در نيمه دوم 
سال شاهد هستيم كه در بعضی سال ها 
كمتر و در بعضی سال ها بيشتر است و امسال 
شرایط خاص جوی هم به این قضيه دامن 

زده و آلودگی بيشتر شده است.

محيط  آزمایشگاه های  امور  اداره  رئيس 
زیست استان اصفهان با بيان اینكه تردد 
خودروها در شرایط كرونایی كمتر شده، 
اندازه ای كه  به  تردد   این كاهش  گفت: 
بسا  چه  و  نيست  باشد،  تاثيرگذار  باید 
واحدهایی تعطيل شده ولی به خاطر رعایت 
پروتكل های بهداشتی و كاهش استقبال از 
حمل و نقل عمومی و برداشته شدن طرح 
زوج و فرد به نوعی جبران كاهش تردد شده و 
اثر گذاری زیادی نداشته است. وی ادامه داد: 
مطالعاتی كه در راستای كنترل آلودگی هوا 
انجام شده حاكی از پر رنگ بودن موضوع 
حمل و نقل در افزایش ميزان آلایندگی 
است، هر چند صنایع هم زیر مجموعه حمل 
و نقل است و موضوع رفت و آمد پرسنل، 
مصرف سوخت و غيره وجود دارد. صادقيان 
تصریح كرد: در موضوع فرایندی هم بدون 
اغراق هنوز فعاليت واحدهای كوره پزی 
و آجر پزی در شمال شرق و كارگاه های 
ریخته گری ادامه دارند و ساماندهی نشدند. 
وی با اشاره به نقش صنایع بزرگ در ایجاد 
آلایندگی هوا، اظهار داشت: هر چند بعضی  
از این صنایع فاصله زیادی تا محيط شهری 
نزدیک  شهرستان های  روی  بر  اما  دارند 

خودشان اثرات نامطلوب را دارند.
صادقيان ادامه داد: قانون گذار رعایت كامل 
استاندارد را ابلاغ كرده و همه واحدهای 
صنعتی اشراف كامل به قانون هوای پاک 
و استانداردهای لازم دارند و در طول ماه 
یا  باشيم  نداده  اخطار  كه  نبوده  موردی 

پيگيری قضایی نداشته باشيم.
صادقيان خاطرنشان كرد: ذرات ریز معلق 
زیر 2.5 ميكرون بيشترین عاملی است كه 
منجر به كاهش شاخص كيفی هوا می شود 
و متاسفانه به سيستم تنفسی نفوذ می كنند و 
شاخص اوليه ما در آلودگی كلانشهر اصفهان 

نيز این ذرات ریز هستند.

اتومبیل ها یا صنایع؛ کدامیک علت اصلی آلودگی هوای اصفهان است؟؛

آلودگی در گلوی شهر
هوای اصفهان برای عموم شهروندان ناسالم است

می گویند شاخص کیفیت هوای اصفهان روی عدد ۱۲۰ و ناسالم برای گروه های حساس قرار گرفته 
است. براساس اعلام اداره کل حفاظت محیط زیست، کیفیت هوای اصفهان در ایستگاه های پایش 
دائم، بر حسب شاخص کیفیت هوا از روز پنجشنبه گذشته تاکنون ناسالم برای عموم بوده است. یک شهروند 
اصفهانی، آلودگی شدید این روزهای اصفهان را یک فاجعه می داند و معترض است چرا مسئولان برای رفع این 
آلودگی اقدامی نمی کنند. به گفته وی، با توجه به تعطیلی مدارس در شرایط اپیدمی کرونا، همچنان آلودگی هوا 

وحشتناک است و ویروس کرونا نیز همچنان می تازد.

گزارش
گروه شهری

سهل آبادی با اشاره به نامگذاری 25آذر بعنوان 
روز پژوهش و فناوری، گفت: از سال های 79، با 
توجه به اهميت نقش پژوهش در امر پيشرفت 
و توسعه، هفته ای به این عنوان اختصاص 
یافت و هرسال در این هفته، گزارشاتی از 
ابتكارات و عملكرد در طول سال گذشته ارائه 

می گردد.
رئيس خانه صمت ایران در ادامه سخنان خود 
از نحوه تخصيص بودجه به پژوهش و فناوری 
انتقاد كرد و گفت: عليرغم همه صحبت هایی 
كه می شود، متاسفانه در كشور ما در ارتباط با 
پژوهش و فناوری اعتباراتی در نظر گرفته نمی 
شود. چنانچه، اكنون طبق گزارشات، مشاهده 
می كنيم در كشور اعتباری كمتر از یک درصد  
به پژوهش و فناوری تخصيص داده می شود. 
وی با اذعان به اینكه در مباحث تسليحاتی و 
صنایع نظامی بيشترین موفقيت را در كشور 
داشته ایم، عنوان كرد: علت موفقيت ما در 

این بخش این است كه بيشترین فعاليت های 
پژوهشی  به مباحث نظامی اختصاص یافته است.

سهل آبادی در بيان اهميت پژوهش و فناوری 
در جهان امروز، لزوم توجه بيشتر مسئولان 
ابعاد گسترده پژوهش و فناوری  كشور به 
در بخش های مختلف كشور را توصيه نمود 
و افزود: توسعه زیرساخت های پژوهشی به 
ما كمک می كند تا در سال های آتی بتوانيم 
وابستگی كمتر و موفقيت های بيشتری در 
زمينه های مختلف در كشور داشته باشيم. 
وی در پاسخ به این پرسش كه خانه صنعت، 
معدن و تجارت چه كمک هایی می تواند 
به پژوهشگران جوانی كه در این عرصه وارد 
شده اند، بكند، گفت: آنچه در جهات مختلف 
باید مورد عنایت قرار دهيم، توجه به جوانان 
و تقویت این ظرفيت در كشور است.  بنده در 
جایگاه خود، در اتاق بازرگانی، خانه صمت 
و خانه كارفرمایان، زمينه هایی را برای وارد 

ميدان شدن جوانان فراهم نموده ام و توانستيم 
توسط  چشمگيری  های  موفقيت  شاهد 

جوانان باشيم.
سهل آبادی در صحبت از فعاليت های مختلف 
تيمی جوانان، همایش ها و برنامه هایی كه در 
زمينه رشد و بالندگی جوانان بویژه در اصفهان 
صورت گرفته است، بيان كرد: تيم جوانان ما 
در اصفهان، یكی از موفق ترین تيم های كشور 
بوده و اكنون، نماینده كشور ایران در  "جی 
سی آی")JCI( است. وی، "جی سی آی" 
را یک اتاق بين المللی و نهادی ارزشمند در 
سطح جهان ناميد و افزود: خوشبختانه جوانان 
اصفهانی توانسته اند دفتر آن را در اصفهان و 

شعباتی در دیگر استان های كشور راه اندازی كنند.
رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت در ادامه 
سخنان خود در زمينه پژوهش و فناوری، 
فعاليت شركت های دانش بنيان بویژه در 
بحران كرونا را ستودنی خواند و گفت: در 
حاليكه محدودیت و تنگناهایی در كشور 
وجود دارد ولی عزیزان ما در شركت های 
دانش بنيان توانسته اند بسياری از كارها را 
به كارستان تبدیل سازند كه این حاصل
 فعاليت های علمی و پژوهشی مختلفی 
است كه بدست توانمند جمعيت جوانان 
این مرزوبوم تحقق یافته كه امروز در تنگنای 

حرف و بحث است.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در هفته پژوهش و فناوری اعلام کرد:

اثر پژوهش بر توسعه
توسعه زیرساخت های پژوهشی، باعث وابستگی کمتر و موفقیت کشور در ابعاد مختلف می شود

با  گفتگو  در  ایران  تجارت  و  معدن  صنعت،  خانه  رئیس 
خبرنگار "نوسان" بمناسبت هفته پژوهش، لزوم توجه بیش 
از پیش به جایگاه پژوهش و فناوری در کشور و تاثیری که این مهم می تواند 
بر توسعه و پیشرفت کشور داشته باشد را بیان کرد. سید عبدالوهاب سهل 
ابادی اظهار کرد: ۲۵ آذرماه، روز پژوهش و فناوری را بویژه خدمت همه 
پژوهشگران و محققان دلسوز کشور، تولید کنندگان با نقش خلاقانه خود 
در تولید، صنعتگران و معدنکاران و همه مردم شریف کشورمان تبریک 
عرض میکنم و امیدوارم پیامد فعالیت ها و تلاش های خلاقانه آنها در ابعاد 

مختلف بتواند برای کشور ثمربخش باشد.

گزارش
گروه شهری
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یک  باید  آینده  سال  در  نوسان: 
سری پروژه های نیمه تمام شهر به 
پایان برسد، بنابراین تکمیل طرح 
بودجه  اولویت  در  تمام  نیمه  های 
است. مدیرکل برنامه  ریزی و بودجه 
شهرداری اصفهان با بیان این خبر 
بودجه ۱4۰۰ شهرداری  تاکید کرد: 
اصفهان یک ماه دیگر برای بررسی 
و تصویب به صحن شورای اسلامی 

شهر می رود.
اداره  از  نقل  به  و  نوسان  گزارش  به 
ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
سعيد ابراهيمی در مورد فرآیند تدوین 
بودجه سال 1۴۰۰ شهرداری اصفهان 
ما  حاضر  حال  در  اینكه  به  اشاره  با 
سال  بودجه  تدوین  فرآیند  ميانه  در 
1۴۰۰ شهرداری اصفهان قرار داریم و 
جلسات بررسی كارشناسی و سياست 
برگزاری است،  اوليه در حال  گذاری 
اظهار كرد: برآورد اوليه از درآمدهای 
سازمان های شهرداری مركزی انجام 
شده كه بخشی از این درآمدها مربوط 
به درآمدهای جاری، مستمر و عمرانی 
است. وی بيان كرد: هم اكنون پيش 
نویس پروژه های شاخص و مهم نيز 
در حال تدوین است؛ این پروژه ها نگاه 
شهری و فرامنطقه ای دارد و نياز است 
همه معاونت ها و مناطق با نگاه بين 
بخشی به صورت مشترک این پروژه ها 
را مورد بررسی قرار دهند كه این روند 
در جلساتی كه در حال برگزاری است، 

انجام می شود.  
بندی  زمان  براساس  كرد:  اظهار  وی 
تدوین  قانونی  مهلت  گرفته،  صورت 
دی  پایان  اصفهان  شهرداری  بودجه 
در  اصفهان  شهرداری  كه  است  ماه 
پایان دی ماه لایحه بودجه را به شورای 
خواهد  تقدیم  اصفهان  شهر  اسلامی 
كرد و شورا به لحاظ زمانی یک ماه 
فرصت دارد، تصویب بودجه را انجام 
اميدواریم شرایط كرونا تشدید  دهد. 
نشود و امكان برگزاری منظم جلسات 
تصویب  و  لایحه  ارسال  فرآیند  در 

بودجه وجود داشته باشد.  
موازات  به  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
شهری،  شاخص  های  پروژه  بررسی 
نيز  شهرداری  های  سازمان  بودجه 
در حال بررسی است و جلسه درآمد 
سازمان ها مشابه مناطق برگزار شد 
تا مجموعه بودجه شهرداری اصفهان 
و سازمان های وابسته در قالب لایحه 

بودجه تقدیم شورا شود. 
بودجه  و  ریزی  برنامه  مدیركل 
شهرداری اصفهان در مورد رویكردهای 
سال  برای  اصفهان  شهرداری  بودجه 
سند  از  بودجه  كرد:  اظهار  آینده 
بالادستی خود كه برنامه 1۴۰5 است، 
تبعيت می كند و با توجه به اینكه سال 
آینده سال اول برنامه راهبردی اصفهان 
1۴۰5 ) ششمين برنامه پنج ساله شهر 
اصفهان( است، طبيعتا باید به هدف 
گذاری برنامه توجه شود؛ هرچند در 
سال آینده باید یک سری پروژه های 
نيمه تمام شهر به پایان برسد، بنابراین 
تكميل طرح های نيمه تمام در اولویت 

بودجه است.   
وی افزود: باید به هدف گذاری های 
كاهش  مانند   1۴۰5 برنامه  كلان 
 ..... آلودگی هوا، توسعه گردشگری و 
در تدوین بودجه 1۴۰۰ توجه بيشتر 
در  موضوعات  این  و  باشيم  داشته 
بودجه های سال های آتی مورد توجه 

بيشتر باشد. 

محمدرضا بركت گفت: با طراحی و اجرای 25 كيلومتر مسير دوچرخه سواری ایمن 
در سطح این منطقه، شهروندان اصفهانی به ویژه ساكنان منطقه به دوچرخه سواری 
ترغيب خواهند شد و این امر تأثير بســيار مثبتی در كاهش ترافيک و آلودگی هوا و 
ارتقای سلامت شهر دارد. مدیر منطقه شش شهرداری اصفهان اضافه كرد: بودجه ای 
بالغ بر ۴3 ميليارد ریال برای توسعه و اجرای مسيرهای دوچرخه سواری سطح این 
منطقه تخصيص یافته و تا پایان سال جاری تعداد هشت پروژه را اجرا خواهيم كرد.

رئيس كميسيون فرهنگی ورزشی شورای شــهر اصفهان گفت: اجرای طرح توسعه باغ 
بانوان طلوع در زمينی با مساحت هشــت هزار و 5۰۰ متر در برنامه افتتاحيه پروژه های 
عمرانی منطقه 1۰ كلنگ زنی شد. فریده روشن در صفحه اینستاگرام خود نوشت: طرح 
توسعه و تجهيز باغ های بانوان یكی از طرح هایی است كه از ابتدای دوره پنجم مورد توجه 
كميسيون فرهنگی بود. اجرای این طرح در زمينی با مساحت هشت هزار و 5۰۰ متر در 

برنامه افتتاحيه پروژه های عمرانی منطقه 1۰ كلنگ زنی شد.

فاز اول باغ بانوان طلوع اصفهان اجرایی می شودسلامت شهر در گرو توسعه دوچرخه سواری

گزارش

گزارش

اولویت با طرح های 
نيمه تمام است

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خبر داد:

محمدی با بيان اینكه پسماندهای شهری و 
عادی، پسماندهای صنعتی، پسماندهای ویژه، 
پسماندهای پزشكی و پسماندهای كشاورزی 
شامل این تقسيم بندی می شود، تصریح كرد: 
شهرداری ها و دهياری ها متولی پسماند عادی 
هستند اما در شهرداری اصفهان برای سلامتی 
مردم در خصوص مدیریت پسماند پزشكی 
نيز اقداماتی صورت گرفته است. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان، 
ميزان پسماند توليد شده در شهر اصفهان را 
روزانه هزار تن شامل پسماند آلی و پسماند تر 
اعلام كرد و افزود: خانواده ها این پسماند خود 
را شب ها در منازل گذاشته كه بر اساس برنامه 
زمانبندی نسبت به جمع آوری و دفن آنها اقدام 
می شود. از این ميزان پسماند حدود ۶5 درصد، 
پسماند آلی و فسادپذیر است كه در یک فرآیند 
تبدیل به كود می شود و 35 درصد آنها نيز به 
عنوان پسماندهای غيرآلی هستند كه بخشی 

از آن جداسازی و بخشی نيز دفن می شود.

تولید ۱۰۰ تن
پسماند خشک

وی با بيان اینكه در كنار پسماند تر حدود 1۰۰ 
تن نيز پسماند خشک در شهر اصفهان توليد 
می شود، تاكيد كرد: این پسماندها مجموعه 
ای از اقلام بازیافتی فلزات، شيشه و ...  هستند 
كه در فرایند دیگری هفته ای یكبار از در منازل 
توسط خودروهای مخصوص جمع آوری می 
شوند. محمدی ادامه داد: همچنين حدود 7۰ 
ایستگاه ثابت بازیافت وجود دارد كه بر اساس 
فرایندهای تعریف شده پسماندهای خشک را از 

خانواده ها تحویل و نسبت به مدیریت، تفكيک 
و انتقال این پسماند اقدامات لازم را انجام می 
دهند. وی با بيان اینكه حدود ۴ هزار و 5۰۰ تن 
پسماند ساختمانی روزانه جمع آوری می شود، 
اضافه كرد: این پسماند از طریق كاميون هایی 
به مراكز دریافت سازمان، انتقال داده شده و 

اقدامات لازم برای آن صورت می گيرد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
اصفهان گفت: تمام این فرایند حول دو محور 
ارائه  خدمات  از  شهروندان  رضایت  اصلی 
شده و دیگری حفظ محيط زیست است؛ به 
جهت حفظ محيط زیست عدم مدیریت این 
پسماندها می تواند موجب نارضایتی شهروندان 
یا ضربه به محيط زیست شود كه همه تلاش 
سازمان مدیریت پسماند، تامين و برنامه ریزی 
برای این دو هدف است.  وی با بيان اینكه بر 
این اساس از حدود ۶ ماه پيش نقشه راهی در 
سازمان مدیریت پسماند شكل گرفت كه سه 
محور اصلی برای آن هدف گذاری شد، افزود: 
نوع فعاليت های توسعه ای، بهبود فرآیندهای 
اجرایی و بهينه سازی منابع سازمان مدیریت 
پسماند جهت ارائه بهتر خدمات این سه محور 

اصلی هستند.
محمدی ادامه داد: در بحث توسعه ای چند 
هدف از جمله تبدیل پسماند به انرژی و مواد 
اوليه تعریف شد، پروژه هایی مانند احداث 
خطوط یک و دو كارخانه توليد كود آلی نيز در 
جهت بهبود شرایط محيط زیست و فرآیندها، 
 تصفيه شيرآبه و همچنين اقدامات ویژه در 
راستای آموزش و فرهنگ سازی شهروندان از 

دیگر اقدامات سازمان بوده است.

امید به تغییر 
رفتار شهروندان

وی با بيان اینكه اصفهان سابقه خوبی در 
زمينه مدیریت پسماند در حوزه شهروندی 
دارد، اضافه كرد: فرآیندهای بسيار خوبی در 
زمينه آشنایی بيشتر مردم با مقولات پسماند و 
تفكيک از مبدا شكل گرفته است كه مشاركت 
خوبی را از سوی شهروندان شاهد بوده ایم. هم 
اكنون روی لایه های زیرین تر این مشاركت 
مانند فرهنگ متمركز شده ایم و اميدواریم 
با افزایش حساسيت مردم و تغيير نگرش ها 
شاهد بهبود تغيير رفتار شهروندان باشيم. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
اصفهان نكات حائز اهميت در این حوزه را در 
هرم مدیریت پسماند، اجتناب از توليد زباله و 
پسماند، كاهش توليد زباله، استفاده مجدد، 
بازیافت، توليد انرژی و در مرحله آخر دفن 
مناسب ذكر كرد و افزود: تمام هدف سازمان 
در این پروسه به حداقل رساندن دفن و افزایش 
سلامت شهروندان و محيط زیست است. وی 
با اشاره به 12 پروژه شاخص سازمان مدیریت 
پسماند، تاكيد كرد: یكی از پروژه های اصلی 
سازمان كه قرار است در یک بازه زمانی یک 
تا 9 ماهه به بهره برداری برسد، در حوزه پروژه 
های توسعه پایدار، اصلاح شيوه مدیریت پروژه 
احداث خطوط پردازش پسماند شهری در 
مجتمع فناوری های زیست محيطی سازمان 
مدیریت پسماند است كه در دستور كار قرار 
گرفته؛ در این پروژه دو خط جدید قرار است 
راه اندازی شود تا متناسب با اهدافی كه برای 
این دو خط تعيين شده بتوانيم استانداردهای 

لازم و به روز را در جهت بهينه سازی كيفيت 
خروجی برای توليد كمپوست و انتقال برای 
مراحل بعدی فراهم كنيم؛ این خطوط بر 
اساس استانداردهای جهانی و روز طراحی 
شده و با ویژگی های جدیدی در حال اجراست 
و اميدوارم در آینده نزدیک شاهد بهره برداری 

از آنها باشيم.  
محمدی یكی از مهمترین پروژه های سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری را بهره برداری و راه 
اندازی دستگاه های پایلوت هاضم بی هوازی 
ذكر كرد و گفت: این دستگاه در كارخانه كود 
آلی سازمان نصب شده و در مرحله آزمایش 
است كه پس از آزمایش های لازم با توجه به 
نتایجی كه به دست می آید در فاز صنعتی اجرا 
می شود،  تمام شرایط زیست محيطی سازمان 
پسماند با اجرای این پروژه و تكنولوژی كه برای 
بار اول در كشور انجام می گيرد رعایت می 
شود. از جهت توليد شيرابه، مدیریت گازهای 
خروجی و از جهت بهبود خروجی كار كه كود 
كمپوست است این پروژه حائز اهميت است. وی 
با بيان اینكه بهره برداری از كانال ها و لاگون های 
تبخيری شيرآبه كارخانه كود آلی از دیگر پروژه 
های سازمان است، تصریح كرد: یكی از معضلات 
بزرگی كه در زمينه حفظ محيط زیست وجود 
دارد مدیریت شيرآبه ها است كه عناصر بسيار 
مضری در آن وجود دارد و بهره برداری از این 
كانال ها و لاگون ها كمک بسياری در جهت 

مدیریت بهتر این شيرآبه ها می كند. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
اصفهان ادامه داد: استقرار سيستم مدیریت 
یكپارچه پسماندهای ساختمانی و عمرانی 
باعث می شود پسماندهای ساختمانی كه 
عوارض زیست محيطی دارد در نقاطی كه غير 
از آنچه شهرداری تعيين كرده تخليه نشوند. 
احداث و بهره برداری از لندفيل پزشكی، احداث 
و بهره برداری از فاز اول مرحله پيروليز و خرید 
یک دستگاه ترنر جهت بهبود فرآیند كود 
كمپوست هم در راستای موضوع توسعه پایدار 

در سازمان دنبال می شود.
جمع  خودروهای  نوسازی  كرد:  تاكيد  وی 
آوری كه تحول بزرگی را ایجاد می كند، اصلاح 
سكوی انتقال و بهسازی زیرساخت های مراكز 
پردازش، ایجاد سيستم مكانيزه ثبت اطلاعات 
آماری، بهره برداری از نخستين نمایشگاه و مركز 
آموزش مدیریت پسماند با همكاری آموزش و 
پرورش، طراحی و استقرار یک اپليكيشن كامل 
شهروندی و ... از جمله مجموعه فعاليت ها و 
اقداماتی است كه به عنوان پروژه های شاخص، 
تعریف شده و اميدوارم با بهره برداری از آنها شاهد 
تحولی بزرگ در زمينه موضوع مدیریت پسماند 
كه یكی از وظایف مهم شهرداری اصفهان است، 
باشيم. وی گفت: متولی پسماندهای بيمارستانی 
شهرداری نيست اما بر اساس تكليفی كه از سال 
های قبل مشخص شده شهرداری اصفهان 
سعی كرده با ایجاد سایتی برای دفن مناسب 
و اصولی این پسماندها كار را به خوبی انجام 
دهد. اميدواریم با كمک بيشتری كه به سازمان 
خواهد شد به سمتی برویم كه كمترین آلودگی 
را در حمل و دفن این پسماندها داشته باشيم.

در نشست خبری مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان تشریح شد:

تمام پیچیدگی های مدیریت پسماند
دستگاه پایلوت هاضم بی هوازی برای نخستین بار در کشور راه اندازی شد

citizen

 نوسان:رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: پیش بینی 
سقف بودجه ۱4۰۰ شهرداری بین هشت هزار تا هشت هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان است که نسبت به سال جاری حدود دو هزار 
و پانصد میلیارد تومان افزایش پیدا می کند. علیرضا نصراصفهانی 
در یک گفت وگوی زنده تلویزیونی با اشاره به برنامه های مدیریت 
از  یکی  افزود:  شهر،  شورای  پنجم  دوره  آخر  سال  در  شهری 
مهم ترین مطالبات شهروندان اصفهان جاری شدن آب زاینده رود 
است و همواره از خواسته های مردم است که زاینده رود پر آب و 
جاری باشد و زمینه نشاط و شادابی شهروندان را فراهم کند تا هم 
در بحث کاهش آلاینده های زیست محیطی به شهر کمک شود 
و هم حق آبه ای که حق مسلم کشاورزان اصفهان است به آن ها 

پرداخت شود.
رئيس شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح كرد: در دو بخش برنامه ریزی و اجرا، 
مدیریت شهری و شهرداری ورود پيدا می كنند كه اميدوارم در سایه همدلی و هم 
افزایی كه امروز در مدیریت شهری وجود دارد شاهد اتفاقات خوبی باشيم و كارها با 
سرعت و جدیت انجام شود و نفع آن متوجه مردم اصفهان باشد كه واقعاً استحقاق 
تلاش شبانه روزی را دارند زیرا این شهر علاوه بر اینكه متعلق به مردم اصفهان، 
ميراثی برای یک كشور و جهان است. وی خاطرنشان كرد: اصفهان از نيروهای 
توانمند و متخصص و همچنين دلسوز و مشاركت جو بهره مند است و به طور كلی 
از نظر نيروی انسانی با مشكلی روبه رو نيستيم و اميدوارم كه بتوانيم به خوبی از این 
سرمایه های ارزشمند بهترین استفاده را داشته باشيم و از تمام ظرفيت های ملی و 

كشوری بهره مند شویم.

حق زاینده رود 
در بودجه ۱4۰۰

وی با اشاره به نطق پيش از دستور خود در جلسه علنی این هفته شورا گفت: با 
توجه به اینكه دولت بودجه 1۴۰۰ را به مجلس تقدیم كرده، لازم است نمایندگان 
استان اصفهان برای گنجانده شدن حق زاینده رود در بودجه 1۴۰۰ اهتمام ورزیده 
و در جلسات كميسيون تلفيق مجلس از سایر نمایندگان هم بخواهند كه این 

همراهی را با نمایندگان استان داشته باشند.
نصراصفهانی تاكيد كرد: مجلس باید هنگام تخصيص بودجه، زاینده رود را به عنوان 
یک ظرفيت ملی در نظر گرفته و این رود را متعلق به ایران بداند. رئيس شورای 
اسلامی شهر اصفهان با تاكيد بر اینكه باید از ظرفيت و اعتبارات ملی در بحث حمل 
و نقل نهایت استفاده را داشته باشيم، تصریح كرد: اگر هدف، تشویق مردم برای 
استفاده از حمل و نقل عمومی است، باید زیرساخت های آن نيز فراهم شود در این 
راستا شهرداری و شورای اسلامی شهر اصفهان در تلاش هستند تا بهترین ها را برای 
مردم رقم بزنند اما به هرحال نيازهای فراوان و بودجه و اعتبارات محدود، حمل و 

نقل عمومی را با مشكلات زیادی روبه رو می كند.
وی با اشاره به بودجه شش هزار ميلياردی سال 99 افزود: علی رغم تمام تنگناهای 
اقتصادی و فشارهایی كه از طریق تحریم ها وجود داشته، با همراهی مردم و سرمایه 
گذاران شهر كه هميشه دل در گرو اصفهان دارند تا امروز نزدیک به 7۰ درصد 
از بودجه 99 محقق شده كه حدود 8۰ درصد آن مربوط به مناطق و 52 درصد 
مربوط به بودجه شهرداری مركزی است. وی تصریح كرد: پيش بينی شورا این است 
كه تا پایان اسفندماه صددرصد بودجه تحقق یابد اما نكته ای كه وجود دارد این است 
كه با توجه به افزایش قيمت ها این بودجه جوابگوی نيازها و پيش بينی های شهر 

به اندازه واقعی نيست.
نصراصفهانی تاكيد كرد: در سال پایانی با شتاب و با اقتدار كارها را ادامه خواهيم داد 
و از ورود به هرگونه حاشيه ای پرهيز می كنيم، سال آینده سال برگزاری انتخابات 
است، اما به شدت از ورود زودهنگام به مباحث انتخابات پرهيز داریم چون مأموریت 
امروز شورا خدمتگزاری تا روزهای پایانی دوره به مردم است. رئيس شورای اسلامی 
شهر اصفهان گفت: در اصفهان باید روزانه یک هزار تن زباله شهری را جمع آوری، 
۴۰ ميليون متر مربع تنظيف و از 37 هزار هكتار فضای سبز شهری مراقبت شود.

تصویب برنامه پنج ساله 
تا پیش از تصویب بودجه

وی با اشاره به بررسی برنامه پنج ساله ششم اصفهان در كميسيون های تخصصی 
شورا، اظهار كرد: در این برنامه نيازهای پنج سال آینده اصفهان مشخص می شود 
یعنی با نگاهی كارشناسی، برای اینكه اصفهان حيات بهتری داشته و از زیرساخت 
مناسبی برخوردار شود، نقشه راه مشخصی تبيين می شود. نصراصفهانی با ابراز 
اميدواری در خصوص اینكه شورا بتواند تا دی ماه و پيش از تصویب بودجه این برنامه 
را تصویب كند، گفت: شورا در سه حيطه در این برنامه ورود پيدا كرده است؛ كاهش 
آلاینده های زیست محيطی، ارتقای جایگاه شهر اصفهان با تمركز بر گردشگری و 

افزایش بهره وری سرمایه های انسانی سه هدف برنامه ششم است.
وی افزود: سعی شده این برنامه به شكلی تدوین شود كه سنجش پذیر و قابل اجرا 
و دارای شاخص های كمی باشد تا بتوان عملكردها را براساس آن اندازه گيری كرد. 
نصراصفهانی با اشاره به فصل بودجه ریزی سال 1۴۰۰ شهرداری اصفهان، افزود: 
پيش بينی سقف بودجه بين هشت هزار تا هشت هزار و 5۰۰ ميليارد تومان است 
كه نسبت به سال جاری حدود دو هزار و پانصد ميليارد تومان افزایش پيدا می كند 

و این افزایش به افزایش هزینه های عمرانی و جاری شهر باز می گردد.
نصراصفهانی اضافه كرد: سرزنده سازی مسيرهای چهارباغ، خيابان سپاه و ميدان 
امام حسين )ع( در دست انجام است كه به زیبایی شهر می افزاید و نوروز 1۴۰۰ 
را نوروزی متفاوت در مركز شهر نسبت به سال های گذشته خواهد كرد؛ زیباسازی 
شهر با نصب المان ها و نورپردازی های مناسب نيز مورد توجه خواهد بود و یقيناً 

استمرار حفظ فضای سبز اصفهان نيز در دستوركار خواهد بود.
وی افزود: قرار است 777 كيلومتر فضای متصل دوچرخه سواری در اصفهان ایجاد 
شود و اميدواریم یک بخش عمده ای از این پروژه قبل از نوروز 1۴۰۰ در مناطق 

مختلف شهر برنامه ریزی شود.
شركت هایی كه علاقه مند هستند به عنوان همكار سرمایه گذار رسمی در اصفهان 
سهيم شوند می توانند در حاشيه این رویداد ثبت نام كنند؛ اميد است در نتيجه آن 
بتوان چشم انداز باشگاه سرمایه گذاری با 1۰۰ عضو را در اصفهان محقق كنيم.

تحقق ۷۰ درصدی بودجه ۹۹

مدیرعامل سـازمان مدیریت پسـماند شـهرداری اصفهان با بیـان اینکه ۱۲ پروژه شـاخص محیط 
زیسـتی در ایـن سـازمان طراحـی شـده اسـت، گفت: احـداث خطـوط جدیـد پسـماند، تولید 
اپلیکیشـن شـهروندی،  نوسـازی نـاوگان خدمت رسـان، اصلاح سـکوی انتقال و بهسـازی آن، ایجاد سیسـتم 
مکانیـزه ثبـت اطلاعات آماری پسـماند شـهر اصفهـان، بهـره بـرداری از نمایشـگاه و مرکز آموزشـی مدیریت 
پسـماند، مدیریـت شـیرابه و پایلوت هاضم بـی هوازی از جملـه این پروژه های مهم سـازمان مدیریت پسـماند 
اسـت. رحیم محمدی در شـصت و هشـتمین نشست خبری سـه شـنبه ها با رسـانه که به صورت آنلاین برگزار 
شـد، حوزه پسـماند را یکی از حوزه های حسـاس خدمتگـزار به مردم عنـوان و اظهار کرد: پسـماند و چیزی که 

عمـوم مـردم از آن بـا عنـوان زباله یاد مـی کننـد دارای پیچیدگی های خاصی اسـت.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: رئيــس كميســيون اجتماعی و 
محيط زیست شورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: با وجود شرایط دشــواری كه اصفهان 
دارد چاره ای جز ورود دستگاه های استانی به 
حل معضل آلودگی هوا نيست و پس از ارزیابی 
مطالعات نباید تعارف و تعللی با فرد یا سارمانی 

در این خصوص وجود داشته باشد.
كوروش محمدی اظهار كرد: چند روز اخير 
وضعيت آلودگی هوای اصفهان از مرز هشدار 
عبور كرده و نه تنها برای افراد حســاس بلكه 
برای همه گروه ها ناسالم شده است. وی افزود: 

شاخص كيفيت هوای اصفهان در بسياری از 
روزها بالای 15۰ رفته و گاهاً شــاخص بالای 
2۰۰ را نيز شاهد هستيم؛ شــرایطی كه در 
هر كشوری اتفاق افتد با تعطيل شهر همراه 
خواهد شــد زیرا رفت و آمد و تــردد در این 
شرایط می تواند بســيار خطرناک باشد. وی 
با بيان اینكه وجود آلودگــی هوا در اصفهان 
خطرات بدتر از كرونا را برای ســلامت مردم 
رقم خواهد زد، تصریح كــرد: اكنون با وجود 
شيوع كرونا، رفت و آمدها در شهر عادی بوده و 
همين موضوع می تواند خطرات جدی را برای 

سلامت مردم به ویژه ســالمندان، كودكان و 
بيماران قلبی و ریوی به همراه داشته باشد.

محمدی با اشاره به اتمام دو پروژه مطالعاتی 
مربوط به آلودگی هوای اصفهان، خاطرنشان 
كرد: ایستگاه های سنجش آلودگی هوا قابليت 
ارزیابی منابع را ندارد كه دو مطالعه ای كه به 
همت مدیریت شهری انجام شد، می تواند در 
شناسایی این منابع كمک كرده و به مدیران 
بــرای تصميم گيری در كنتــرل آلودگی ها 
كمک كند. وی گفــت: هم افزایی و اقدامات 
تمام دستگاه های ذی ربط می تواند مطالعات 

را در مرحله اجرا تأثيرگذار كرده نمایيد.

رئیس کمیسیون اجتماعی و محیط زیست شورای اسلامی شهر اصفهان:

خطرات آلودگی هوا بدتر از کروناست
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اقتصادنامه

 نوسان:گزارش مرکز آمار و اطلاعات 
راهبردی وزارت تعاون برای بررسی 
روند تغییرات قیمت اقلام خوراکی 
منتخب در مناطق شــهری در آبان 
ماه ۱۳۹۹، بر اساس طبقه بندی از سه 
حد مطلوب، حد هشدار و حد بحرانی 

استفاده شده است.  
حد مطلوب، حــدی از قيمت كالای 
منتخب اســت كه با توجه به شرایط 
كشور، نوســانات قيمت در اطراف آن 
برای مصرف كننــده قابل قبول به نظر 
می رسد. براساس اطلاعات این گزارش 
كنترل قيمت ها در این محدوده منجر 
به كاهش تورم خواهد شد. حد مطلوب 
بر اســاس افزایش ماهانه حداكثر یک 
درصد بــرای قيمت هــر كالا در نظر 
گرفته شده اســت كه برای یک دوره 

یک ساله 12 درصد خواهد بود. 
متوســط قيمت اقلامــی مانند رب 
گوجه فرنگی بهتر از حد مطلوب است. 
هرچند به نظر می رسد در این مورد نيز 
روند افزایشی اســت. متوسط قيمت 
رب گوجــه فرنگی در آبان ماه ســال 
جاری 18 هزارو ۴۰۰ تومان ثبت شده 
است. درصد تغيير قيمت این كالا در 
آبان ماه 1399 نسبت به مهر ماه 5/ 3 
درصد و نسبت به قيمت ماه مشابه سال 
گذشته منفی 7/ 1 درصد برآورد شده 
اســت. این در حالی اســت كه درصد 
تغيير قيمت یک كيلــو گوجه فرنگی 
در آبان ماه ســال جاری نسبت به ماه 
مشابه سال 1398، حدود 2۰9 درصد 
بوده اســت. همچنيــن درصد تغيير 
ماهانه قيمت گوجه فرنگی در ماه آبان  

2۰9 درصد ثبت شده است.
این در حالی است كه متوسط قيمت 
سایر اقلام شامل گوشــت گوسفند، 
گوشت گوســاله یا گاو، سيب، خيار و 
ســيب زمينی با وجود افزایش قيمت 
آنها در آبان ماه، از محدوده عادی و قابل 
قبول تغييرات قيمتی خارج نشده اند. 
متوسط قيمت گوشــت گوسفند در 
آبان ماه سال گذشــته 95 هزار تومان 
بود كه در آبان ماه سال جاری به 121 
هزار تومان رســيده بود. بــه عبارتی 
درصد تغيير قيمت آبان ماه گوشــت 
گوسفند نســبت به ماه مشــابه سال 
1398، حدود 9/ 27 درصد و نســبت 
به متوسط قيمت ثبت شده در مهر ماه 
7/ 13 درصد بوده است. در مورد درصد 
تغيير قيمت یک كيلو گوشت گوساله 
یا گاو، با 1/ 27 درصد تغيير در نزدیكی 
قيمت یک كيلو گوشت گوسفند ثبت 
شده ولی از نظر تغييرات قيمت ماهانه 
۶/ 5 واحــد درصد بيشــتر از قيمت 
گوشت گوسفند افزایش داشته است.

با توجه به آمارها، درصد تغيير سالانه 
قيمت ایــن ميوه 79 درصــد و درصد 
تغيير ماهانــه قيمــت 2/ 1 درصد به 
دســت آمده است. تورم ســالانه برای 
ميوه خيــار ۶/ 3۰ درصد و تورم ماهانه 
8/ 9 درصــد بوده اســت. نكته جالب 
توجــه در بررســی متوســط قيمت 
اقــلام خوراكی منتخــب در آبان ماه، 
افزایش قيمت 8/ 22 درصدی سالانه 
و 2۰درصدی ماهانه بــرای این كالای 
خوراكی ضروری است. به نظر می رسد 
با وجود ضــروری بودن ایــن كالای 
خوراكی و تخصيص یارانه به این كالا با 
توجه به افزایش سبد قيمت ها، قيمت 
این كالا نيز بر خلاف ميل سياست گذار 
و نهادهــای تنظيم بازار بيــش از 2۰ 

درصد افزایش داشته است.

 گزارش     

معاون شركت سپرده گذاري مركزي، نحوه دریافت كارت اعتباري سهام عدالت براي 
مشمولاني كه روش غيرمستقيم را براي مدیریت سهام خود انتخاب كرده اند، تشریح 
كرد. عليرضا ماهيار، با بيان اینكه یكي از طرح هایي كه براي توسعه سهام عدالت و اعطاي 
تسهيلات به مشمولان سهام عدالت طراحي شد، اعطاي كارت اعتباري بود، اظهار كرد: این 
كارت ها مخصوصا براي سهامداراني كه روش غيرمستقيم را براي مدیریت سهام عدالت 

خود انتخاب كرده بودند و تعداد آنها حدودا 3۰ ميليون نفر است، طراحي شده است. 

نحوه اخذ کارت اعتباري  سهام عدالت
بانک مركزی اعلام كرد: این بانک در راستای اجرایی كردن مفاد قانون صدور چک 

با هماهنگی قوه قضایيه، روند پيگيری قضایی چک های برگشتی را تسهيل می كند.
براین اساس، بانک مركزی، مكلف است بنا به درخواست دارنده چک فوراً غيرقابل 
پرداخت بودن آن را در سامانه بانک مركزی ثبت كرده و با دریافت كد رهگيری و درج 
آن در گواهينامه ای كه مشخصات چک و هویت كامل صادركننده در آن ذكر شده 

باشد، علت و یا علل عدم پرداخت را صریحاً قيد و به متقاضی تسليم كند.

تسهيل روند پيگيری قضایی چک های برگشتی

3 طبقه بندی برای
قيمت خوراکی ها

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان :آخرین گزارش بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن شهر 
تهران نشان می دهد در آبان امسال، متوسط یک مترمربع زیربنای 
مسکونی در شهر تهران به ۲۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رسیده است 
که نسبت به ماه قبل ۱.۸ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۱۱۸ 
درصد رشد نشان می دهد. کمال اطهاری، پژوهشگر حوزه توسعه 
می گوید: توسعه مسکن مهر، مسکن اجتماعی یا مسکن ملی یا حتی 
مسکن رانتی دارای فرآیندی است که باید با کل اقتصاد در کشور 
همخوانی داشته باشد. به عقیده او ما نیازمند ساختار جدیدی هستیم 
تا بازار مسکن در دست رانتی ها نباشد وگرنه همچنان مشکلات حوزه 
مسکن ادامه خواهد داشت. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین 

نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
ما به حکومتی قوی نیاز داریم 

دكتر حسين راغفر به روزنامه شرق گفت: تعداد زیادی از مسئولانی كه جزء 
انقلابيون محسوب می شده اند، امروزه در دام اشرافيت افتاده اند. تمام مشكلاتی 
كه در این سال های گذشته كشور متحمل شده، محصول سياست های داخلی 
است. وی افزود:  برای اینكه ما دچار تشنج هایی از جنس آبان 98 نشویم، 
نيازمند اصلاحات اساسی هستيم. اگر به مطالبات مردم پاسخ ندهيم، باید 
منتظر پيامد های سخت تر و پرهزینه تر و آینده ای مبهم تر باشيم. وی تاكيد 
كرد:  ما به حكومتی قوی نياز داریم تا بتواند خشونت را مهار كند، قوانين را 
اعمال كند و خدمات عمومی ارائه كند؛ به نحوی كه مردم به خدماتی مانند 
آموزش وپرورش رایگان، خدمات سلامت رایگان، مسكن مناسب برای همه 

و سایر زیرساخت های لازم، به صورت آزادانه و برابر دسترسی داشته باشند.

اول باید بر تحریم های داخلی غلبه کرد
به  معطوف  كه  این  به جای  سياست گذاری  گفت:  غنی نژاد  موسی  دكتر 
آزادسازی بيشتر اقتصاد و افزایش آزادی كنش گران اقتصادی باشد، به سمت 
دولتی تر شدن و بسته تر شدن اقتصاد گام برداشته است. به جای این كه اتكا 
به مكانيسم بازار آزاد بيش تر شود، حركت سریع تر به سمت اقتصاد دولتی رخ 

داده كه این بزرگترین اشتباه سياست گذار بوده است. 
این استاد برجسته اقتصاد تاكيد كرد: اولين و بدترین سياست در این تجربه 
هم ایجاد ارز ۴2۰۰ تومانی بوده كه لطمه بزرگی به اقتصاد ایران زده است. 
این سياست كاملاً به نفع كاسبان داخلی تحریم بوده و رانت بزرگی برای 
آنان ایجاد كرده است كه باعث می شود این گروه قدرتمند هم چنان بر تداوم 
وضع موجود پافشاری كنند.  وی تصریح كرد: وجود ارز ۴2۰۰ تومانی نشان 
می دهد كه سياستگذار هنوز می خواهد برای كنترل قيمت كالاهای اساسی و 
نهاده های وارداتی از این سياست مخرب و بی نتيجه استفاده كند. این اشتباه 
اول و البته بسيار بزرگی بود. غنی نژاد تاكيد كرد: اشتباهات بعدی در محدود 
كردن صادرات و ممنوع كردن صدور برخی كالا به بهانه تنظيم قيمت در بازار 
داخل رخ داد. نتيجه این سياست هم جز شكست نبود كه در قيمت كالاهای 
مختلف مصرفی مردم از جمله مرغ و تخم مرغ خودش را نشان داده است. با 
این همه باز هم سياستگذار از این تجربه شكست خورده، درس نگرفته است. 

من احساس خطر می کنم 
دكتر فرشاد مومنی گفت: تحریم و كرونا تلخی یک اقتصاد سياسی به دست 
مافيا درآمده را به صورت عریان به نمایش گذاشت. این اقتصاددان نهادگرا 
تاكيد كرد:  در طول سه دهه، چهار رئيس جمهور با دیدگاه های فرهنگی، 
اجتماعی و بين المللی متفاوت را تجربه كرده ایم ولی هر چهار نفر یک 
سياست را در اقتصاد پيگيری كرده اند و از تجربيات زمان خودشان هم 

نتوانسته اند درس بگيرند و مدام در حال آزمایش و خطا هستيم.
عضو هيأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی تأكيد كرد: همه دولت های 3۰ 
سال گذشته در عمق بخشی به مناسبات مافيایی نقش داشته اند و باید به 
آرمان هایی كه موتور محرک انقلاب شد برگردیم. كشور با بحران برابری، 
بحران كارآیی حكومت و بحران مشاركت روبرو است و این كارنامه یک پيام 
مشخص دارد كه نهادهای نظارتی رسمی كفایت بایسته نداشته اند كه قبل 
از مرگ سهراب به درد این اقتصاد برسند. ذخيره دانایی كشور هنوز در حدّی 
هست كه از این بن بست ها عبور كند اما اگر مناسبات رانتی حاكم باشد من 

احساس خطر می كنم.

»دولت« یک »مسکن ساز« خوب نیست 
كمال اطهاری، پژوهشگر حوزه توسعه در گفت وگو با »پایگاه خبری اتاق 
ایران« می گوید: اخيرا مجلس یازدهم از ساخت مسكن در قالب طرح جهش 
توليد و تامين مسكن می  گوید كه در صورت تصویب نهایی دولت موظف 
می شود، در چهار سال نخست اجرای طرح به نحوی برنامه ریزی و اقدام كند 
تا سالانه حداقل یک ميليون واحد مسكونی را برای متقاضيان واجد شرایط در 
مناطق شهری و روستایی كشور احداث و عرضه شود. او معتقد است: تجربه 
ساخت مسكن به صورت انبوه در قالب مسكن مهر،  مسكن اجتماعی و حتی 
این اواخر مسكن ملی نشان داده كه »دولت« یک »مسكن ساز« خوب نيست. 
مساله اصلی این است كه همچنان تراكم فروشی وجود دارد و برنامه جامع 

مسكن كنار گذاشته شده است و مسكن در اختيار بخش رانتی است.
اطهاری می گوید: در حال حاضر خرید مسكن حتی از دسترس طبقه متوسط 
خارج شده و برای این افراد كاملا دور از واقعيت به نظر می رسد. بخش مسكن 

به اصطلاح قفل شده است.
 متاسفانه در حال حاضر برنامه ای برای خانه دار شدن كم درآمدها وجود ندارد 
تا تقاضای مسكن این عده پاسخ داده شود و حتی مسكن مهر هم برای جذب 
جمعيت شهری چندان موفق عمل نكرد، زیرا امكانات و زیرساخت های آن به 
صورت كامل وجود ندارد و این پروژه در اطراف شهرها ساخته شد و در نتيجه 
باز هم شاهد فشار تقاضای مسكن به مادر شهرها هستيم. او تصریح می كند: 
توسعه مسكن مهر یا مسكن ملی یا حتی مسكن رانتی دارای فرآیندی است 
كه باید با كل اقتصاد در كشور همخوانی داشته باشد؛ ما نيازمند ساختار 
بازار مسكن در دست رانتی ها نباشد وگرنه همچنان  تا  جدیدی هستيم 

مشكلات حوزه مسكن ادامه خواهد داشت.

تمام اشتباهات دولت

تاكيد  بارها  اقتصادی  تحليلگران 
برای  بستری  به  بازار سرمایه  اند،  كرده 
شده  بدل  افراد  سياسی  زورآزمایی های 
و از تحليل ها و بررسی های كارشناسانه 
منشأ  می تواند  كه  است  گرفته  فاصله 
و  مجلس  عجولانه  تصميم گيری های 
آسيب های جدید برای بازار سرمایه باشد. 
در این ميان روزبه شریعتی كارشناس بازار 
سرمایه با انتقاد از ورود دیرهنگام مجلس به 
بحث بازار سرمایه، نهاد قانونگذاری را هم 
به عنوان یكی از مقصران تلاطمات بورس 
معرفی می كند. عضو هيات ریيسه مجلس 
شورای اسلامی گفته است: افرادی كه در 
بورس سرمایه گذاری كردند بروز تلاطم 
شدید در این بازار را با گوشت و پوست و 
استخوان خود لمس كردند. این در حالی 
بی مسووليتی  كمال  در  دولت  كه  است 
مردم را به سرمایه گذاری در بورس تشویق 
كرد اما در ادامه چتر حمایتی خود را از 
بالای سر این بازار برداشت. به همين دليل 
سرمایه گذاران سودی نبردند بلكه اكنون 
ارزش پول آنها كم  شده است. وی با بيان 
اینكه دولت از نوسانات ایجاد شده در بازار 
ارز نيز سودهای بسياری به جيب زده، ادامه 
داده است: دولت از بالا رفتن قيمت ارز 
استفاده كلان برده و بسياری از بدهی های 
خود را از این طریق پرداخت كرده است. به 
گزارش خانه ملت، موسوی لارگانی تصریح 
كرد: باید بررسی شود چه دستی در كار 
است كه ارز 11 هزار تومانی به یكباره به 3۰ 
هزار تومان رسيد و بعد به دنبال فشارهای 
وارده به دولت كمی پایين آمد؟ مگر چه 
اتفاق و تغييری در كشور و جهان رخ داد كه 
باید چنين شرایط سخت اقتصادی به مردم 

اقدامات  این گونه  بنابراین  شود  تحميل 
ازسوی دولت جای تعجب و سوالات بسيار 

دارد.

اقدام درست 
با روش اشتباه

روزبه شریعتی كارشناس بازار سرمایه در 
می گوید:  »جهان صنعت«  به  همين باره 
اینكه دولت باید به سمت خصوصی سازی 
حركت و بر همين اساس سهام خود در 
اصلی  كند،  واگذار  را  شركت ها  تمامی 
غيرقابل انكار و درست است. مجلس هم 
اگر قرار است روی این مساله اما و اگری 
مطرح كند، بهتر است به جای اصل صحيح 
ماجرا به روش انجام آن انتقاد كند. این 
كارشناس اقتصادی ادامه می دهد: این امر 
یادآور بحث هدفمند كردن یارانه هاست؛ 
در آن زمان هم صحبت از این شد كه 
و  است  صحيح  خود  نفس  در  كار  این 
اقتصاددان ها هم تایيد كردند كه اقتصاد 
یارانه ای باید حذف شود اما مسير و روشی 
كه دارد طی می شود اشتباه است و مبالغی 
به اشخاص پرداخت  یارانه  قالب  كه در 
می شود، تورم زاست. كه البته همين اتفاق 
هم افتاد. اكنون هم ماجرا همين است و با 
آن مبحث تفاوت چندانی ندارد. او تاكيد 
می كند: اكنون هم این نماینده مجلس 
حرف درستی را بر اساس گزارش هایی كه 
از سمت بازار سرمایه به مجلس رسيده بيان 
می كند اما در همين حال نفس كار دولت 
هم صحيح بوده و دولت با عرضه سهام، 
كار درستی را در راستای خصوصی سازی 
انجام داده است. این كارشناس بازار سرمایه 
عنوان می كند: در حال حاضر من ایراد را در 

عرضه دولت نمی بينم بلكه ایراد كار را روش 
تبليغ دولت برای ورود مردم به بازار سرمایه 
می بينم. هر چند كه این مسير هم درست 
اقتصاد  است؛ شریعتی توضيح می دهد: 
كشور باید به سمت اقتصاد بازارهای مالی 
حركت كند و اقتصاد توسعه ای همين است 
كه به بازار سرمایه و بازارهای مالی خود 
متكی باشد و حجم بازار بدهی آن نسبت 
به تسهيلات بانكی بسيار بالاتر باشد. اما 
در اینجا همه اینها به صورت عكس اتفاق 

افتاده است.

دورزدن خصوصی سازی
شریعتی در همين حال با انتقاد از عرضه 
صندوق های دولتی تصریح می كند: تاكيد 
من برای درست بودن عرضه های دولتی 
روی فروش سهام است نه عرضه ETFها؛ 
چون در عرضه این صندوق ها دولت اصل 
خصوصی سازی را مقداری دور زده است. 
در واقع سهام خود را در قالب صندوقی 
واگذار كرده كه حق رای اصلی را منتقل 
نمی كند و همچنان در اختيار دولت باقی 
مانده است. به همين دليل ETFها به 
خصوصی سازی  قانون  زدن  دور  نوعی 
است و ما این روش را تایيد نمی كنيم و 
این  در  می كند:  اضافه  او  نداریم.  قبول 
روش مدیریت واگذار نشده و تنها بخشی از 
مالكيت واگذار شده كه امر جذابی نيست و 
دولت برای اینكه آن را جذاب كند تخفيف 
قابل توجهی را در زمان پذیره نویسی برای 
آنها در نظر گرفته است. در حالی كه اگر 
اعلام می كرد كه  مثال  به عنوان  دولت 
می خواهد تنها یک سيت بانک ملت را 
بفروشد، این یک كرسی قطعا می توانست 

حتی با قيمتی بالاتر از قيمت تابلو واگذار 
شود نه آن گونه كه در اردیبهشت ماه هفت 

درصد زیر قيمت تابلو واگذار شد.

اثر منفی فقدان آموزش در بازار
شریعتی در ادامه تصریح می كند: دولت 
مسير درستی را در اقتصاد نشان می دهد؛ 
اینكه ما باید به سمت بازار سرمایه حركت 
كنيم و مردم به جای سرمایه گذاری در 
دارایی های عقيم مانند طلا و ارز و پس از 
آن ملک و خودرو باید به سمت بازار سرمایه 
و سرمایه گذاری های مولد كوچ كنند. این 
كاملا درست است اما متاسفانه مجددا در 
مسير اجرای این عمل صحيح، كاهلی و 
كاستی اتفاق افتاد. به این معنا كه دعوت 
به صورت همگانی شكل گرفت بدون اینكه 
مردم ریسک ها را بشناسند. این كارشناس 
بازار سرمایه اظهار می كند: قانونگذار باید 
یكسری محدودیت ها را می گذاشت كه 
مردم عادی همه زندگی خود را نياورند در 
بازار سرمایه. این همان صحبتی است كه 
دكتر شاپور محمدی ریاست قبلی سازمان 

بورس بر آن اصرار داشت. 

مجلس هم مقصر است!
شریعتی در ادامه تاكيد می كند: به همين 
دلایلی كه ذكر كردم، من مقصر را دولت به 
تنهایی نمی بينم بلكه به نظر من همه اركان 
در این وضعيت مقصر بوده اند. از كارگزار 
گرفته تا سازمان بورس به عنوان نهاد ناظر، 
وزارت اقتصاد، دولت و حتی خود مجلس 
كه می توانست خيلی زودتر از ریزش بازار 
این موارد را مطرح كند. نه اینكه وقتی بازار 
دولت  از  نماینده ها  كند تک تک  ریزش 
شاكی شوند و جلسه بگذارند و اركان بازار را 
دعوت كنند. او ادامه می دهد: من به عنوان 
فعال بازار دست كم در 1۰ سال گذشته 
چند انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 
را شاهد بوده ام، اما دریغ از اینكه یک بار 
یک كاندیدا درباره بورس و بازار سرمایه 
درباره  ناگهان  همه  حالا  كند!  صحبت 

بورس و بازار سرمایه اظهار نظر می كنند.
اتفاقات  اینها  می كند:  تاكيد  شریعتی 
مثبتی است كه برای بازار سرمایه ما افتاده 
است. من خوش بينانه به این روند نگاه 
می كنم و بر این باورم كه مسير روشن است 
به شرط آنكه برنامه ریزی درستی صورت 
گيرد. او ادامه می دهد: اما اینكه در مقطعی 
توازن بازار به هم خورد و اتفاقاتی در بازار رخ 
داد این از خاصيت های بازارهای مالی است. 
بازار مالی مانند بازار ملک نيست كه قيمت 
رشد كند و ثابت بماند و راكد شود و اصلاح 
نكند. بازار مالی سرمایه به دليل خاصيت 
ریزش  و  می كند  اصلاح  نقدشوندگی، 
می كند. در دنيا هم همين گونه است؛ اما در 
جهان كسی با دید سرمایه گذاری مسكن 
و خودرو نمی خرد! ما هم باید این نگاه را 
استارت  من  عقيده  به  كه  دهيم  تغيير 
مسير خورده است هر چند كه راه و روش 

می توانست خيلی بهتر باشد.

در گفت و گو با یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد؛

مسیر روشن بازار سرمایه
کارشناسان می گویند، بازار سرمایه نباید به بستری برای زورآزمایی های سیاسی افراد بدل شود

سیدناصر موسوی لارگانی گفته است: به گفته یکی از مسوولان، دولت کسری بودجه خود را از 
بازار سرمایه و فروش اوراق جبران کرده بنابراین مسبب اصلی تلاطم ایجادشده در بازار بورس، 
دولت است. این نماینده مجلس در حالی این اظهارات را مطرح کرده که دولت بر اساس مصوبه و تایید مجلس 
به عرضه دارایی ها و سهام خود در شرکت ها مکلف شده بود و عرضه های سال جاری نیز بر اساس قوانین بودجه 

صورت گرفته است. 

گزارش
گروه  بازارها

 نوســان:دكتر حســن گلمرادی گفت: 
بودجه عمومی كشور در سال آینده از حيث 
منابع و مصارف حدود ۴7 درصد رشد نشان 
می دهد كه از حيث ارقام اسمی یک بودجه 
انبساطی است. دليل اصلی این موضوع آن 
است كه به دليل تورم بسياری از مخارج و 
هزینه های دولت افزایــش یافته و در این 
خصوص ســهم هزینه های جاری دولت 

بسيار بالاست. 
وی افزود: بررسی ارقام كلان بودجه دولت 
از حيث منابع نشان می دهد كه حدود 27 

درصد درآمد دولت از ماليات ها، حدود 21 
درصد درآمد حاصل از نفت و ميعانات نفتی 
و 32 درصد منابع حاصل از واگذاری دارایی 
های مالی و مابقــی از درآمدهای متفرقه، 
درآمد حاصل از مالكيت دولــت و درآمد 
حاصل از فــروش كالا و خدمات و جرایم و 

خسارت ها تشكيل شده است. 
گلمرادی تاكيد كــرد: نكته ای كه مد نظر 
بســياری از تحليلگران قــرار گرفته، این 
اســت كه رقم حدود 199 هــزار ميليارد 
تومان درآمدهای دولت ناشــی از فروش 

نفت و ميعانــات نفتی، غير واقعی اســت. 
نكته قابل توجه دیگــر درآمدهای حاصل 
از واگذاری های دارایی های مالی است كه 
می تواند بار بدهی برای آینده داشته باشد. 
او تاكيد كرد: متاسفانه بخش زیادی از هزینه 
های دولت هزینه های جاری نظير حقوق 
و دستمزدهاســت كه امكان كاهش آن در 
شرایط تورمی بســيار محدود است و اگر 
دولت سياست كنترل هزینه ها را در پيش 
نگيرد با توجه به منابع محدود درآمدی چاره 
ای جز كسری پنهان وجود نخواهد داشت. 

کسری پنهان و آشکار بودجه ۱۴۰۰
۱۹۹ هزار میلیارد تومان درآمد دولت غیر واقعی است؛

ری
ختا

ب م
زین



سال ششم/ شماره ۱۵۴/  ۲۵ آذر ۱۳۹۹/  ۲۹ ربيع الثاني ۱۴۴۲

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

15  December    2020 No.154

info@eghtesadbazar. ir

موضوع تجارت ایران با دو كشور همسایه عراق و افغانستان و عدم بازگشت ارز صادراتی 
این دو بازار مورد بررسی قرار گرفت. بر اساس یكی از این مصوبات، از وزارت صنعت، 
خواسته شده  تا مصوبه ای را پيشنهاد كند تا بر اساس آن تسویه تعهدات ارزی 
صادركنندگان به مقصد عراق و افغانستان پيش از تحویل به طرف خارجی و خروج كالا 
از كشور صورت گيرد. همچنين از بانک مركزی خواسته شده تا نسبت به استقرار فوری 

واحدهای صرافی در گمركات و بازارچه های مرزی اقدام كند. 

سازمان توسعه تجارت در جدیدترین ارزیابي خود از وضعيت تجاري ایران در هشت 
ماهه ابتدایي سال جاري عنوان كرد: سه كشور عربستان سعودي، بحرین و یمن 
عملا هيچ وارداتي از ایران نداشته اند و ميزان واردات كشورهاي سوریه، اردن و لبنان 
نيز بسيار پایين بوده و آنها در ميان 2۰ مقصد صادراتي اصلي ایران قرار نگرفته اند. 
بر اساس این گزارش، ميزان صادرات ایران به كشورهاي عربي بيش از هشت ميليارد و 5۰۰ 

ميليون دلار بوده است.

 نوســان: در حالی که صادرات 
تمامی اقلام صادراتی غیر نفتی 
امسال  در هشت ماهه نخست 
با کاهش روبه رو بوده  اســت اما 
صادرات ســبزیجات و میوه ها 
۳۶.۵ درصد افزایش را نشــان 

می دهد.
براســاس آمارهای گمرک، صادرات 
پلاســتيک در شــكل اوليه در مدت 
زمان مورد بررســی، 2 ميليــارد و 3 
ميليون دلار بوده كــه 1۰.9 درصد از 
مدت مشابه سال گذشته كمتر است. 
همچنين صادرات آهــن و فولاد طی 
این مدت یک مليــارد و 917 ميليون 
دلار بوده كه 2۶.2 درصد از هشــت 

ماهه نخست سال 98 كمتر است.
بر اســاس این گزارش، ایران تا پایان 
آبان ماه امســال رقمی معــادل یک 
ميليــارد و 381 ميليــون دلار مواد 
شــيميایی آلی صادر كرده كه 29.1 
درصد كمتــر از مدت زمان مشــابه 
سال قبل اســت. همچنين صادرات 
فلزات غيرآهنی ایــران طی این مدت 
233 ميليون دلار بوده كه 1۶.5 درصد 
كاهش را نسبت به صادرات این اقلام 

در پایان آبان ماه 98 نشان می دهد.
صــادرات كودهــای شــيميایی از 
ایران طی مدت زمان مورد بررســی 
2 ميليارد و 5۰۴ ميليــون دلار بوده 
كه 1۴.3 درصد كمتــر از صادرات آن 
تا پایان آبان ماه 98 اســت. همچنين 
صادرات مصنوعات غيرمعدنی نيز طی 
این مدت افتی 15.۶ درصدی را نشان 
می دهد و رقمی معــادل 7 ميليارد و 
89۶ ميليون دلار بوده اســت. در این 
بين، صادرات پارچــه و مصنوعات آن 
نيز 198 ميليون دلار تا پایان آبان ماه 
امسال بوده اســت كه نسبت به دوره 
مشابه سال قبل، 12.3 درصد افت را به 

ثبت رسانده است.
صادرات ادویه جات، ترشيجات، چای 
و قهــوه و فرآورده هــای آنها طی این 
مدت برابر با 192 ميليون دلار بوده كه 
۴.8 درصد كمتر از مدت مشابه سال 
98 است. براین اساس، صادرات مواد 
شيميایی غيرآلی از ایران نيز كاهشی 
3.1 درصــدی را در پایــان آبان ماه 
امسال نسبت به دوره مشابه سال قبل 
از آن نشــان می دهد و برابر با 1۴9.۶ 

ميليون دلار بوده است.

گزارش »تحليل شاخص هاي بازار كار در 
تابستان 99« نشان مي دهد كه بيش از یک 
ميليون و ۶2۶ هزار نفر از جمعيت فعال در 
تابستان سال جاري نسبت به تابستان 98 
از بازار كار كم شدند كه سهم زنان از این 
كاهش حدود یک ميليون و 1۰ هزار نفر و 
سهم مردان نيز ۶15 هزار و ۶51 نفر بوده 
است. با وجود اینكه در فصل مورد بررسي 
نرخ مشاركت زنان نيز كاهش 3.5 درصدي 
داشته و به 1۴.1 درصد رسيده، بنابراین 
دور از ذهن نيست كه ميزان مشاركت 
كه  پایيز  فصل  در  گروه  این  اقتصادي 
تعطيلي سه هفته اي داشت، كاهش یابد. 
در فصل مورد بررسي نرخ مشاركت مردان 
با كاهش 2.7 درصدي به ۶9.5 درصد 

رسيد. 
نكته دیگري كه در این گزارش وجود دارد، 
سهم بيشتر بخش خدمات از بيكارشدگان 
است. بر این اساس از كل یک ميليون و 
از جمعيت فعالان  2۰9 هزار نفري كه 
شاغل كم شدند، 817 هزار نفر شاغلان این 

بخش بودند. 

نگراني براي
 معیشت خانوارها

بر اساس آنچه مركز پژوهش ها از داده هاي 
تابستان محاسبه كرده، در  بازار كار در 
این فصل نرخ مشاركت اقتصادي نسبت 
به فصل مشابه سال گذشته كاهش 3.1 
درصدي داشته و به ۴1.8 درصد رسيد. 
هر چند نرخ بيكاري كاهش یک درصدي 
را ثبت كرده و به 9.5 درصد رسيده اما 

این مركز بر این باور است كه این عدد، 
بازار  از حقيقت كف  نادرستي  اطلاعات 
كار مي دهد، چراكه در این فصل بخشي 
به  البته شاغالان  و  بيكاران  از جمعيت 
جمعيت غيرفعال اضافه شدند. بدین معنا 
كه دیگر جویاي كار نيستند كه البته این 
نيز دلایل خودش را دارد. ممكن است 
از راه هاي دیگري كسب درآمد كنند به 
عنوان مثال سوداگري و دلالي در بازاري را 
انتخاب كنند یا به كلي از یافتن كار نااميد 
شده باشند. بر این اساس كاهش جمعيت 
فعال به ميزان یک ميليون و ۶2۶ هزار و 
2۶8 نفر بوده است. این آمار از بعد معيشت 
خانوارها داراي اهميت است؛به گونه اي كه 
ممكن است در بين افرادي كه از جمعيت 
فعال حذف شده اند، سرپرست خانوار وجود 
داشته باشد كه در این صورت مي تواند بر 
تبارشناسي دهک ها نيز تاثير بگذارد. در 
سوي دیگر تغيير جمعيت غيرفعال نيز 
همان طور كه پيش تر گفته شد، مثبت بوده 
و حدود دو ميليون و 311 هزار و 521 نفر به 
آن اضافه شدند. افزایش جمعيت غيرفعال 
مي تواند نشان دهنده شكنندگي بازار كار 
كشور و رو به وخامت رفتن شرایط پس از 

وقوع یک شوک ناگهاني باشد. 
هر چند به نظر مي رسد كرونا تير خلاصي 
بر بازار كار بود، چراكه این بازار به دليل 
همچنين  ارز  نرخ  نوسانات  تحریم ها، 
از  دید.  آسيب هاي جدي  تورم،  افزایش 
كاهش بيش از یک ميليون و ۶2۶ هزار 
نفري جمعيت فعال، یک ميليون و 2۰9 
هزار و 32۰ نفر آن از جمعيت شاغلان 

كم شدند و مابقي نيز از جمعيت بيكاران. 
بيشترین كاهش شاغلان در زنان بود كه 
سهم 7۴9 هزار و 733 نفري داشتند كه 
تقریبا ۴۶ درصد كل شاغلان بيكار شده 
در فصل تابستان را شامل مي شود. نرخ 
بيكاري زنان در تابستان 1۶.5 و مردان 
8.۶ درصد گزارش شده كه نسبت به فصل 
افزایش 1.7 و ۰.5  مشابه سال گذشته 

درصدي داشته است.
 مجموع زناني كه از جمعيت فعال كاسته 
شده یک ميليون و 1۰ هزار و ۶18 نفر و 
مجموع مردان نيز ۶15 هزار و ۶51 نفر 

محاسبه شده است. 

ثبت بدترین رکورد از سال ۹۵
پژوهش ها،  مركز  گزارش  به  استناد  با 
تغييرات نيروي كار در تابستان سال جاري 
نسبت به سال 95، بدترین عملكرد را داشته 
است. بهترین عملكرد بازار كار در تابستان 
سال 95 به ثبت رسيد كه جمعيتي بالغ بر 
یک ميليون و 2۰1 هزار نفر وارد بازار كار 
شدند كه 7۴7 هزار نفر زن و مابقي مرد 
بودند. اما با بازگشت تحریم هاي نفتي در 
سال 97، بازار كار نيز از عملكرد خوب خود 
در سال 95 فاصله گرفت تا اینكه در سال 
جاري گسترده ترین خروج از بازار كار رقم 
خورد. با توجه به گزارش مركز پژوهش ها 
در ۴ سال اخير، با وجود كاهش دو هزار 
نفري جمعيت فعال در سال 97 اما در هيچ 
گروه جمعيتي كاهش ناگهاني و شدیدي 
رخ نداده بود. از این حيث سال جاري، تک 
است. به خصوص اینكه دولت فعلي و آینده 

باید براي جبران كاهش جمعيت فعال 
علاوه بر اشتغالزایي گسترده، بسته هاي 
محرک مالي با مبالغ هنگفتي را نيز در نظر 
بگيرند. چيزي كه با وجود تراز عملياتي 
بودجه منفي 32۰ هزار ميليارد توماني 
در بودجه سال آینده، بسيار بعيد به نظر 
مي رسد. در بخش دیگري از این گزارش، 
و  ميليون  یک  شاغل  بيكار شدگان  كل 
2۰9 هزار نفر بود كه 75۰ هزار نفر آن زنان 
بودند. این كاهش ناگهاني در حالي است 
كه در چهار سال منتهي به سال 98 به طور 
متوسط حدود ۶1۰ هزار نفر به جعميت 

شاغلان افزوده مي شد. 

اشتغال ناقص کم  شد
مركز  گزارش  از  دیگري  بخش  در 
در  ناقص  اشتغال  مجلس،  پژوهش هاي 
تابستان سال جاري نسبت به تابستان 98 
افزایش نيم درصدي داشته و به 9.3 درصد 

رسيده است. 
شاغلان ناقص به افرادي گفته مي شود كه 
كمتر از 2۴ ساعت در هفته كار مي كنند و 
در واقع كارشان تابع سطح توليد و اقتضائات 
فصلي است. از آنجایي كه تابستان فصل 
ساخت و ساز نيز به حساب مي آید، در 
این فصل معمولا سهم اشتغال ناقص به 
خصوص براي كارگران فصلي بالاست. اما 
تاثير تحریم، تورم و كرونا بر بازار باعث شده 
كه بسسياري از بنگاه ها و واحدهاي توليدي 
كمتر از ظرفيت خود مشغول به كار باشند. 
از این رو این شاخص در آمارهاي فصلي 

تابستان افزایش داشته است. 
اشتغال ناقص براي خانواده هاي شهري و 
روستایي با افزایش ۰.3 و 1.1 درصدي به 
8.2 و 12.3 درصد رسيد. حقيقت دیگري 
كه در این آمار نمایان است، تاثير مضاعف 
كه  صورتي  به  روستاهاست.  بر  كرونا 
ساكنان این مناطق بيشتر از مناطق شهري 

به اشتغال ناقص روي آوردند.

اطلاعات نادرست از حقیقت بازار

کدام کشورهاي عربي از ایران کالا نمي خرند؟تمهيدات جدید برای بازگشت ارزهای صادراتی 
 فروشندگی

افراد جویای کار، راه هاي دیگري برای کسب درآمد پیدا کرده اند؛  گزارش

رشد صادرات ميوه
در هشت ماهه 99

 نوسان: از روز شنبه با دقت چک بکشید؛ این پیام واضحی است که در 
قانون جدید چک مورد تأکید قرار گرفته است. براساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته، قانون جدیدی اجرایی می شــود که تغییرات اساسی با 
قوانین سابق دارد. براین اساس باید گفت تغییراتی که در این قانون و پس 
از هفت بار اصلاح در طول تاریخ نهایی شده است به نفع فعالان اقتصادی 

و مردم و به زیان کلاهبرداران است. 
از یک ماه پيش و با آماده شــدن زیرســاخت های لازم و با همكاری بانک مركزی 
و دستگاه قضا، اطلاع رســانی ها درباره قانون جدید و چگونگی آن آغاز شد و تاكنون 
بانک مركزی دركنار اطلاع رســانی های عمومی و كلی در قالب یک اطلاعيه درباره 
قانون جدید چک توضيح داده اســت. طبق این قانون، دیگر صــدور چک در وجه 
حامل موضوعيت ندارد و تمام چک ها باید در وجه ذی نفع مشخص صادر شود. این 
درحالی است كه در گذشته صدور چک های حامل باعث دست به دست شدن چک به 
ذی نفعان دیگر می شد و مشكلات بسياری به همراه داشت و همين موضوع مشكلات 
حقوقی را نيز افزایش مــی داد. از دل این چک های حامــل و حتی چک های به نام، 
»شرخرها« متولد شدند تا بتوانند در ازای مبلغی مبلغ چک را نقد كنند، اما در قانون 

جدید وظيفه نقد كردن چک بر عهده قانون و دستگاه های ذیربط گذاشته شده است.
علاوه براین صادركننده و دریافت كننده چک باید مشــخصات چک را در ســامانه 
»صياد« ثبت كنند و براحتی اعتبار صادركننده چک را نيز ارزیابی كنند. در واقع با 
اجرایی شــدن این قانون یک گام بزرگ به ســوی چک های الكترونيكی برداشته 
می شود. هرچند هم اكنون بزرگترین مانع در راه چک الكترونيكی امضای دیجيتال 
و فراهم كردن زیرساخت های آن اســت، اما در آینده می توان اميدوار بود كه این كار 
نيز عملياتی شــود. با وجود این همچنان چک های كاغذی معتبر و در شبكه بانكی 

گردش دارد.
 

نگاهی به آمار چک های برگشتی
براساس آخرین گزارش منتشر شده بانک مركزی در مهر ماه امسال، در كشور بالغ 
بر 73۴ هزار فقره چک به ارزشــی حدود 21۴ هزار ميليارد ریال برگشت داده شده 
است كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 15 درصد كاهش داشته و از نظر مبلـغ ۴.5 
درصد افزایش نشان می دهد. از كل تعداد و مبلغ چک های مبادله شده در این ماه بـه 
ترتيب 8.3 درصد و9.9 درصد برگشت داده شده است. درصد تعداد و مبلغ چک های 
برگشـت داده شـده در شهریورماه 1399 به ترتيب معادل 9.2 درصد و 1۰.1 درصد و 

در مهر سال گذشته به ترتيب برابر با 8.۴ درصد و 12.2 درصد بوده است.
 درمهر ماه امسال حـدود 7۰۶ هـزار فقـره چـک بـــه ارزشی بـيش از 2۰3 هـزار 
ميليـارد ریـال به دلایل كسری یا فقـدان موجـــودی برگشـت داده شـده اسـت. 
در واقـع در كل كشـور از نظـر تعـداد 9۶.1 درصـــد و از نظر ارزش 95.1 درصد از 
كل چک های برگشتی به دلایل كسری یا فقدان موجودی بوده است. هرچند روند 
چک های برگشتی طی دو سال اخير نزولی شده است، اما همچنان این رقم بالاست و 
همين موضوع باعث شده است تا علاوه بر بالا بودن پرونده های حقوقی مربوط به چک 
روی اعتبار این ســندبهادار نيز تأثير بگذارد. اما در قانون جدید به نوعی برنامه ریزی 
شده است كه ظرف 1۰ روز چک های برگشتی نقد و به وصول كننده چک پرداخت 
شود. طبق ماده پنج مكرر اصلاح قانون صدور چک، در صورت برگشت خوردن چک، 
گيرنده چک می تواند بلافاصله حساب های شخص را در شبكه بانكی مسدود كند. 
اجرایی شدن این ماده مستلزم اســتعلامات قضایی و تسهيل تبادل اطلاعات ميان 
بانک مركزی و قوه قضائيه بود كه طبق تازه ترین اطلاعيه بانک مركزی این اقدامات 

نيز نهایی شده است.
 

ضرب الاجل ده روزه 
برای پرداخت وجه چک برگشتی

درهمين ارتباط بانک مركزی روز گذشته دراطلاعيه شماره 3 خود در خصوص قانون 
جدید چک اعلام كرد كه بانک مركزی در راســتای اجرایی كردن مفاد قانون صدور 

چک با هماهنگی قوه قضائيه، روند پيگيری قضایی چک های برگشتی را تسهيل كرد.
دریافت كنندگان چک های بی محل با روال تازه ای می توانند پيگيری قضایی را انجام 
دهند. شيوه جدید به این صورت است كه دارنده چک برگشتی ابتدا به بانک مراجعه 
و از بانک، تقاضای صدور گواهينامه عدم پرداخت، ثبت آنی اطلاعات چک در سامانه 
چک های برگشتی بانک مركزی و درج »كد رهگيری« روی گواهينامه مذكور می كند.
ســپس به دفاتر خدمات الكترونيک قوه قضائيه رفته و شكایت خود را در آنجا ثبت 
می كند. پس از ثبت شكایت، طی مدت كوتاهی قاضی پرونده، ظاهر چک را بررسی 
می كند؛ اگر سه شرط اصلی ای كه در متن قانون ذكرشده است در ظاهر چک رعایت 
شده باشــد، اجرایيه را صادر می كند. از لحظه صدور اجرایيه 1۰ روز به صادركننده 
چک برگشتی مهلت داده می شود كه كسری موجودی چک را پرداخت كند، در غير 
این صورت از طریق قانون »نحوه اجرای محكوميت های مالی« با صادركننده چک 

برگشتی، برخورد می شود.

با دقت چک بکشید

 نوسان: دبير ستاد تنظيم بازار به واردكنندگان 
هم هشدار داد و گفت: اگر واردكنندگان كالاهای 
اساسی، كالای خود را بيش از یک ماه در گمركات 
كشــور نگهداری كنند، كالا تحویل سازمان اموال 
تمليكــی می شــود و به عنــوان كالای متروكه با 
ضوابط مربوطه در شبكه توزیع قرار می گيرد. وی 
تصریح كرد: در این زمينه اگر تخلفی احراز شــود حتما از كارت بازرگانی 
ســلب اعتبار می شــود.  او در ادامه با بيان اینكه قيمت های جهانی مواد 
غذایی و خوراكی در ماه هــای اخير روند صعودی فوق العاده ای داشــته 
و طبيعی اســت كه در بازار داخل هم تاثير بسزایی داشــته باشد،  اظهار 
كرد: با اقداماتی كه در زمينه موجودی كالاهای اساسی در كشور صورت 
گرفته می توان گفت این رونــد صعودی حداقل تاثيــر را در بازار داخل 

گذاشته و روند توزیع كالا در كشور شرایط نسبتا خوبی دارد.

 نوســان: ســخنگوی گمرک به آمار صــادرات  
2۶.5 ميليــارد دلاری اعلام شــده از ســوی ریيس 
بانک مركزی واكنش نشــان داده و اعــلام كرد: تراز 
تجاری منفی یک ميليارد و ۶8۴ ميليون دلار اســت.
روح الله لطيفی، اعلام كــرد: در برنامه گفتگوی ویژه 
خبری بود كه ناگهان آماری عجيب از تجارت كشــور 
توسط ریيس بانک مركزی بيان شد كه صادرات غيرنفتی كشور را 2۶.5ميليارد 
و واردات را 25ميليارد دلار عنوان كرده  و تاكيد بر تراز مثبت 1.5ميليارد دلاری 
هم از نكات دیگر این گفتگو بود. وی افــزود: آنچه گمرک به عنوان مرجع بيان 
آمار تجارت خارجی كشور ،در خصوص تجارت 8 ماهه اعلام كرده، صادرات 21 
ميليارد و ۴۴8 ميليون دلاری و واردات 23ميليارد و 132ميليون دلاری است 
كه تراز كشور در این مدت نه تنها مثبت نيست؛ بلكه منفی یک ميليارد و ۶8۴ 

ميليون دلار است.

 نوســان: رئيس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
جمهوری آذربایجان گفت: حجم صادرات از گمرک 
بيله سوار در هشــت ماهه سال جاری نسبت به سال 
گذشــته، 8 درصد افزایش داشــته اســت. حسين 
پيرموذن، اظهار داشــت: در مورد بارانداز و شــهرک 
صنعتی مشــترک با جمهوری آذربایجان به توافق 
رســيده ایم كه بعد از اتمام دوران شــيوع كرونا آنها را عملياتی خواهيم كرد.
شاید تنها كشوری كه توانســته ایم در این دوران روابط اقتصادی خود را با آن 
حفظ كنيم، آذربایجان بود، بــه طوری كه نه تنها هيــچ روزی گمرک های 
مشترک ما تعطيل نبودند بلكه گمرک های بيله سوار و آستارا علاوه بر اینكه 
تعطيل نشدند بلكه با افزایش ظرفيت صادراتی نيز روبه رو شدند. هرچند تردد 
بين دو كشور ممنوع است اما روابط اقتصادی بين ایران و آذربایجان حفظ و  

گمركات به طور 2۴ ساعته فعال هستند.

  نوسان:  كشــور ليبی در ســال 2۰19 بيش از 
15 ميليارد دلار واردات داشــته كه از این ميزان، 
بيش از ۴/2 ميليارد دلار آن از چين تامين شــده 
و این كشــور رتبــه اول تاميــن كالای ليبی را به 
خود اختصاص داده اســت. پس از چين، تركيه با 
صادرات یک ميليارد و 9۶۰ ميليون دلار در جایگاه 
دوم این بازار قــرار دارد. برخلاف صادركنندگان تركيــه ای و اماراتی كه 
جایگاه بســيار خوبی در ليبی پيــدا كرده اند، اما صادركننــدگان ایرانی 
نسبت به بازار 15 ميليارد دلاری این كشور بی توجه بوده اند، به طوری كه 
كل صادرات ایران به ليبی در ســال 2۰19 حدود 5 ميليون و 7۶8 هزار 
دلار بوده و این ميزان صادرات ایران را در  رتبــه 53 بازار ليبی قرار داده 
است. با این حساب، صادرات سال گذشته تركيه به ليبی حدود 3۴۰ برابر 

ایران بوده است.

هشدار به واردکنندگان کالاهای اساسیصادرات ترکیه به لیبی ۳۴۰ برابر ایران رشد صادرات ایران و آذربایجاندو روایت از مسابقه  تجارت
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گزارش مرکز پژوهش ها نشان می دهد، عملکرد بازار کار در تابستان سال جاري، بدترین وضعیت را داشته است

صدور چک در وجه حامل دیگر موضوعیت ندارد؛

براسـاس جدیدترین گـزارش مرکز پژوهش هاي مجلـس، ۲۲.۳ درصد از بیـکاران و ۸.۹ درصد 
از جمعیت شـاغلان تابسـتان سـال ۹۸ به جمعیت غیرفعال تابسـتان سـال جاري اضافه شدند 
کـه اگـر به جمعیت جویاي کار افزوده شـوند، نرخ بیکاري در تابسـتان سـال جـاري و حدود ۷ 
مـاه پس از شـیوع کرونا در کشـور بـه ۱۸.۵ درصد افزایـش خواهد یافت. پیش تـر این مرکز در گزارشـي که 
فاصلـه زیـادي بـا داده هاي مرکز آمار داشـت، نرخ بیکاري بهار سـال جـاري را ۲4 درصد تخمیـن زده بود در 

حالـي که گزارش مرکـز آمار حاکي از نـرخ بیـکاري ۹.۸ درصدي بود. 

گزارش

گرو ه بازرگانی
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رزم حسينی، تصریح كرد: فولاد مباركه ازجمله 
ســازمان هایی اســت كه با مدیران شایستۀ 
پيشين و فعلی خود، ازجمله مهندس عظيميان 
كه سكان دار این مجموعه است، با برنامه هایی 
كارآمد به ارتقای سطح دانش، فناوری، توليد، 
كارایی، بهره وری و گســترش این ســازمان 
كمک و طرح های توســعۀ خــود را به خوبی 
دنبال كرده اند. وی افــزود: یكی از برنامه های 
جدید وزارت صمت تأمين سرمایه از محل بازار 
سرمایه است. امروز نقدینگی در كشور به 3۴۰۰ 
هزار ميليارد تومان رسيده و پول های سرگردان 
در اقتصاد ایران در بازارهای غيركارآمد در حال 
چرخش است؛ در این شــرایط وظيفۀ دولت، 
مدیران و سياســت گذاران در عرصۀ پول و ارز 
این است كه نقدینگی را به سمت افزایش توليد 
و برنامه های توليدمحور هدایت كنند. از این 
رو وزارت صمت جمع آوری این ســرمایه های 
ســرگردان در بازار سرمایه و جهت دهی آن ها 
به سوی صنایع خودروســازی، فلزات رنگی و 
نساجی و لوازم خانگی را از برنامه های اساسی 
خــود می داند. بدون شــک این اقدام رشــد 

اقتصادی و اشتغال زایی را در پی خواهد داشت.

رفع قوانین مزاحم 
دومین اقدام وزارت خانه

وی رفع قوانين مزاحم و بروكراســی اداری را 
دومين اقدام این وزارت خانه دانست و اظهار 
داشت: یكی از اهداف ما در وزارت خانه اجرای 
این راهبرد اســت و به طور قطــع آن را اجرا 
خواهيم كرد و چه بسا سایر وزارت خانه ها هم 
در این مسير، وزارت صمت را همراهی كنند. 
ما تا حد توان خود، مســير را برای مجاهدین 
اقتصادی، كارآفرینان و صاحبان سرمایه در 

حوزۀ اقتصاد توليدمحور  و كسانی كه در زمينۀ 
توانمندســازی جوامع محلی كار می كنند، 

هموار خواهيم كرد.
وزیــر صمــت خاطرنشــان ســاخت: اگر 
می خواهيم به بركت جمهوری اســلامی و 
به بركت ثروت هایی كــه در این خاک نهفته 
اســت، مردمی متمكن و متدین بسازیم، كه 
اساسا انقلاب اسلامی برای فعالان اقتصادی 
و كارآفرینان شكل گرفته است، باید در جهت 
ارتقای سطح اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
مردم بكوشيم. در این مسير همۀ كارگزاران، 
مسئولان، علما و روحانيون باید برای ساختن 
نسلی با دیانت و تمكن مالی و رفاه در جامعه، 
همراه شوند.رزم حسينی از وجود كارخانه های 
فولادسازی، پتروشيمی و سایر توليدكنندگان 
داخلی به عنوان عاملی مهم در تاب آوری در 
برابر تحریم ها نام برد و گفت: اگرچه تحریم ها 
و مبارزه با كرونا برای دولت هزینه های زیادی 
داشته، اما دولت تا امروز سر پا ایستاده و عزت 
خود و كشــور را حفظ كرده است. در چنين 
شرایطی بسياری از طرح های توسعه شروع 
و اجرا شــده و به بار نشسته كه این امر بسيار 

بزرگ و مهم است.

توسعه متوازن
در دستور کار

وزیر صمــت افزود: اگر می خواهيم توســعۀ 
متوازن داشته باشيم، باید شركت های كارآمد 
آنچنان به مسئوليت های اجتماعی خود پایبند 
باشــند كه هيچ كس بيكار، فقير و ناراحت 

نباشد؛ این امكان پذیر است.
وی در همين خصوص تصریــح كرد: فولاد 
مباركه می تواند محور توسعۀ استان قرار بگيرد. 

با برنامه ای كه مدیــران در نظر دارند و برنامۀ 
پيوست اجتماعی برای شركت های نامدار و 
بزرگ كه تقویت كنندۀ شركت های كوچک 
به شــمار می آیند، به راحتی كســب وكارها 
و  وضعيــت فرصت های شــغلی خــرد و 
شاخص های امنيتی بهبود پيدا خواهد كرد و 
بدین ترتيب دیگر شاهد مهاجرت روستایيان 
به شــهرهای بزرگ نخواهيم بود. به خاطر 
داشته باشيم مهاجرت سالانه 25۰ هزار نفر 
به شهرهای بزرگ و حاشيه نشينی 25 ميليون 
نفر از جمعيت كشور اصلا زیبندۀ ایران نيست. 
امروز در روستاها اینترنت پرسرعت داریم، اما 
مردم این روستاها هنوز كســب وكار ندارند. 
از این رو چنانچه اســتاندار محترم اصفهان، 
نمایندگان ولی فقيــه و نمایندگان محترم 
مجلس در این اســتان همدل باشند، وزارت 
صمت نيز این آمادگی را دارد كه تجار باشرافت 
و متدین را در جهت توســعۀ پایدار و متوازن 
در این استان بســيج كند و به یقين این امر 

امكان پذیر است.
وزیر صمت با تأكيد بر اینكه استان اصفهان 
استان سرآمد صنعت كشــور است و سهم 
بزرگی در توليد ناخالــص داخلی دارد گفت: 
بســياری از افراد كارآمد و مهم در این استان 
فعاليت می كنند و بســياری از دانشگاه های 
معتبر نيز در آن قرار گرفته اســت. به همين 
جهت دولت نيز برای خدمت گــزاری آماده 
است. هر موردی كه اســتاندار استان صلاح 
بداننــد، وزارت صمت می توانــد با تفویض 
اختيارات، حذف مقررات زائد و آیين نامه های 
داخلی، كار را تسهيل كند. بانک مركزی امروز 

همراه با تجارت و صنعت ایران است.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود از آزاد 

شــدن صادرات در هفته های اخير به عنوان 
گامی بلند در جهت توسعۀ واردات كالاهای 
ضروری و مواد اوليه نام برد و گفت: هم اكنون 
شرایطی فراهم شــده است كه به جای اینكه 
صادركننده در دادگاه پرونــده پيدا كند، در 
مســير تأمين كالاهای ضروری و مواد اوليۀ 
كارخانه ها حركت می كنــد. طبق تصميم 
شــجاعانۀ رئيس جمهــوری در چند هفتۀ 
گذشــته، قرار اســت 8۴۰۰ ميليون كالای 
رسوب شده در گمركات كشور ترخيص شود و 
این كار در حال انجام است. وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در ادامه گفت: این كشور برای آبادانی 
هرچه بيشتر، فرصت های طلایی بسياری دارد 
و اگر همه دست به دست هم دهيم، مطمئنا 
می توان كشوری سرآمد و متكی به خود داشته 
باشيم كه استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی 
خود را در منطقه حفظ كرده اســت. اگرچه 
تحریم هستيم، ولی با تمام توان تحریم ها را 

می شكنيم و دور می زنيم.
وی همچنين در پاسخ به سؤال خبرنگاران با 
بيان اینكه عرضۀ محصولات فولادی در بورس 
به سبب حمایت از توليد بوده است، گفت: بر 
اساس شيوه نامۀ ابلاغی ستاد اقتصادی دولت، 
تمامی محصولات فولادی باید در بورس كالا 
عرضه شوند و از مازاد آن صادرات صورت گيرد.

عليرضا رزم حسينی همچنين تصریح كرد: 
هدف از ابلاغ این شيوه نامه تقویت توليد بوده 
اســت تا عرضه و تقاضای محصول در بورس 
كالا به صورت شفاف انجام گيرد. استفاده از این 
روش و شيوه نامه باعث تعادل قيمت ها خواهد 
شد. وی افزود: در سند فولادی كشور با تعامل 
تشكل های بخش خصوصی، سهميه بندی ها 
انجام شــده و هيچ محدودیتی در صادرات 
وجود ندارد و با این روش صادرات نيز می تواند 

انجام گيرد.

آغاز جدی طرح توسعۀ 
خط نورد گرم ۲

رزم حسينی یكی از اهداف بازدید خود و هيئت 
همراه را راه انــدازی و آغاز جدی فعاليت های 
مربوط به طرح توسعۀ خط نورد گرم شمارۀ2 
فولاد مباركــه خواند و ادامــه داد: طرح های 
توسعه ای این شركت با سرمایه گذاری نزدیک 
به یک ميليارد یورو و 3۰ هزار ميليارد تومان 
در دست اجراست كه یک ســرمایه گذاری 
بسيار خوب اســت. وی با بيان اینكه صنعت 
فولاد كشــور در رفع تحریم ها و تأمين مواد 
اوليۀ كارخانه هــای مرتبط نقش مهمی ایفا 
كرده اســت، ادامه داد: صنعت فولاد كشور 
علاوه بر تأمين نيازهای داخلی، بخش مهمی 
از محصولات خود را صادر كرده و برای كشور 
در مقطع حساس كنونی ارزآوری داشته است.

وزیر صمت بــا اعلام این مطلب كــه در این 
وزارت خانه بالغ بر 1۰۰ هــزار ميليارد تومان 
پروژۀ اقتصادی در حوزۀ صنعت و معدن تدوین 
شده است گفت: برای تأمين مالی این پروژه ها 
با همكاری خوب وزارت اقتصاد و ســازمان 
بورس، از بازار ســرمایه كمک می گيریم تا به 
بانک ها فشار وارد نشود و مردم هم می توانند 
با مشاركت در این پروژه ها به طور مستقيم در 

توليد شركت كنند.

گزارش

  گزارش

 نوسان: رضا یزدخواستی معاون خرید 
شــركت فولاد مباركه از بومی سازی انواع 
پودرهای قالب ریخته گــری با همكاری 
شركت های سازندۀ داخلی در كشور خبر 
داد. وی با تأكيد بر اینكــه پودرهای قالب 
ریخته گری از مواد اســتراتژیک و ضروری 
فرایند ریخته گری و توليد فولاد به شــمار 
می آیند گفت: این پودرها پيش از این تماما 
از خارج كشــور وارد می شد، اما همكاری و 
تعامل نزدیک كارشناسان فنی و بازرگانی  
فــولاد مباركه و تلاش دو شــركت ایرانی 
كه اقدام به ساخت و وارد كردن تكنولوژی 
توليد و تجهيزات توليد این پودرها نموده اند، 
سرانجام پس از طی یک فرایند سه ساله به 
ثمر نشست و كشــورمان را از واردات این 

پودرها بی نياز كرد.
وی خاطرنشــان كــرد: پــس از اعمال 
تحریم های ظالمانۀ آمریكا انتظار می رفت 
توليد فولاد در ایران متوقف شود یا كاهش 
یابد؛ چراكه مستقيما شركت فولاد مباركه را 
در چند مرحله تحریم كردند؛ اما این اتفاق 
نيفتاد و امروز می بينيم كه به همت كاركنان 
توانمند و شركت های كاسپين پودر فولاد 
و آترا صنعت اســپادان، مراحل تست پودر 
قالب كه دارای انواع متفاوتی نيز هســت، 
در فولاد مباركه انجام پذیرفته و هم اكنون 
در مرحلۀ عقد قراردادهــای تأمين با این 

شركت ها هستيم.
به گفتۀ معاون خرید فولاد مباركه، كيفيت 
پودر قالب در فرایند ریخته گری بسيار مهم 
است و به دليل اینكه تكنولوژی توليد این 
پودر نيز پيچيده اســت، قبلا نياز فولاد از 
طریق شركت های اروپایی و با واسطه تأمين 
می شد. با بومی سازی این مواد ضمن قطع 
وابستگی و تثبيت فرایند تأمين، از خروج 
مبالغ زیادی ارز جلوگيری به عمل خواهد 
آمد و از لحاظ اقتصــادی نيز منافع خوبی 
حاصل خواهد شــد. یزدخواستی كسب 
این موفقيــت را به صنعت فولاد كشــور 
تبریک گفت و ضمن تأكيد بر رویكرد و عزم 
جدی فولاد مباركه بر پيشــتازی در حوزۀ 
بومی ســازی صنعت فولاد از حمایت های 
بی دریغ مدیریت ارشد سازمان و همچنين 
از تلاش كاركنان شــركت فولاد مباركه و 
شركت های ســازندۀ این پودرها تشكر و 

قدردانی كرد.
محمد قنادیان مدیر شــركت كاســپين 
پودر فولاد نيز در این ارتباط گفت: شركت 
كاســپين پودر فولاد با هدف بومی سازی 
انواع پودرهای قالب ریخته گری كه نقش 
تعيين كننده و استراتژیكی در فرایند توليد 
كارخانه های توليد اســلب، بيلت، بلوم و... 
دارد، در سال 139۶ تحت ليسانس ایتاليا 
تأسيس شد. وارداتی بودن و تحت تحریم 
قرار گرفتن این پودرها در دوره های مختلف 
كارخانه های بزرگ فولادســازی و توليد را 
با مشــكلات متعددی مواجه كرده بود. از 
این رو شركت كاســپين پودر فولاد پس از 
آماده ســازی و نصب تجهيزات كارخانه در 
زمستان 98، اولين محمولۀ پودر قالب را با 
راهنمایی شركت معظم فولاد مباركه و تحت 
ليسانس شركت پروزميت ایتاليا به صورت 
آزمایشی توليد كرد و با موفقيت در خطوط 
توليد این شركت مورداســتفاده قرار داد.

پس از موفقيت آميز بــودن نتایج، توليد 
انبوه آن در ســال 1399 آغاز شد و اولين 
توليدات آن جهت توليد گریدهای مختلف 
فولادی با كربن هــای متفــاوت و فولاد 
گازترش و همچنين برای استفاده در سایر 
كارخانه های بزرگ فولادسازی در ایران از 
قبيل فولاد هرمزگان، مجتمع فولاد سبا و 

فولاد آلياژی یزد توليد شد.

industry

روز پنج شــنبه ۲۰ آذر ۱۳۹۹، علیرضــا رزم حســینی، وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت کــه بــه 
گزارش

گروه  صنعت
ــی  ــرد، ط ــد می ک ــه بازدی ــولاد مبارک ــد ف ــوط تولی ــود از خط ــان خ ــی از معاون ــراه جمع هم
ســخنانی از وجیــه الله جعفــری رئیــس هیئــت عامــل ایمیــدرو خواســت تــا پــروژۀ نــورد گــرم شــمارۀ ۲ 
ــا همــکاری مدیــران ایــن شــرکت در کوتاه تریــن زمــان ممکــن عملیاتــی نمایــد. وی  فــولاد مبارکــه را ب
ثبــات مدیریتــی فــولاد مبارکــه را یکــی از توفیقــات ایــن مجموعــه دانســت و گفــت: هــر بنگاهــی کــه از 

مدیران کارآمد و باثبات برخوردار بوده از توفیقات خوبی هم بهره مند شده است.

آزمایشگاه فولاد سنگان با دریافت استاندارد آزمایشگاهی ISO 17۰25 عنوان اولين آزمایشگاه 
استاندارد شرق كشــور را به خود اختصاص داد. مدیر مهندسی كيفيت فولاد سنگان با اعلام 
این خبر گفت: استاندارد ISO 17۰25 معياری بين المللی و تخصصی ویژۀ آزمایشگاه های 
آزمون و كاليبراسيون است كه به احراز صلاحيت آزمایشگاه ها می پردازد. این استاندارد الزامات 
كلی جهت احراز صلاحيت انجــام آزمون ها و همچنين نمونه برداری را مشــخص می كند و 
دستورالعمل های آن برای همۀ سازمان های مجری آزمون و كاليبراسيون قابل استفاده است.

اولين آزمایشگاه استاندارد گندله سازی شرق کشور
چهارمين هفتۀ آذرماه از طرف وزارت علوم، هفتۀ »پژوهش و فناوری« نام گذاری شده است. 
شهرام عباسی مدیر تحقيق و توسعۀ فولاد مباركه با اشاره به فعاليت های صورت گرفته در 
شــركت فولاد مباركه در این حوزه گفت: اجرای ۴۰ تا 5۰ طرح تحقيقاتی، اجرا و خاتمۀ 
112۰ پروژۀ تحقيقاتی كاربردی، 115 طرح تحقيقاتی، افزایش بودجۀ تحقيقات در طی 
پنج سال از 25 ميليارد ریال در ســال 95 به 87۰ ميليارد ریال در ســال 99، از اقدامات 

فولادمباركه در این بخش بوده است.

اجرای بيش از 1100 پروژۀ تحقيقاتی در فولاد مبارکه

بی نيازی از واردات 
پودرهای قالب ریخته گری

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در  فولاد مبارکه اعلام گردید؛

فرمان اجرای نورد گرم 2 صادر شد
رزم حسینی: صنعت فولاد کشور در رفع تحریم ها و تأمین مواد اولیۀ کارخانه های مرتبط نقش مهمی ایفا کرد

 نوسان: مدیرعامل فولاد مبارکه، در جریان بازدید وزیر صمت از این 
کارخانه، از گروه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکنندۀ آهن 
اسفنجی در جهان و بزرگ ترین فولادساز منطقۀ خاورمیانه و منطقۀ 
منا با سهم ۲۰ درصدی تولید فولاد نام برد و گفت: با تصویب در مجمع 
عمومی پیش رو ارزش سرمایۀ شرکت به ۳۰4هزار و ۵۰۰میلیارد ریال 
خواهد رسید و ارزش بازار این شرکت در حال حاضر به بالای ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. هم اکنون ۷.۲ میلیون تن فولاد در داخل 
شرکت تولید می شود و در گروه فولاد مبارکه )فولاد مبارکه، فولاد 
هرمزگان و مجتمع فولاد سبا( نیز ظرفیت تولید به حدود ۱۰.۲ میلیون 

تن افزایش یافته است.
حميدرضا عظيميان ادامه داد: حدود 1۰۰۰ كارخانه در كشــور تأمين كالا 
و مواد مصرفی فولاد مباركــه را بر عهده دارند و حــدود 3۰۰۰ كارگاه نيز از 
محصولات این شــركت در خطوط توليد خود استفاده و ورق فولاد مباركه را 
به محصولات نهایی تبدیل می كنند.مدیرعامل فولاد مباركه با اشاره به اینكه 
در حال حاضر به طور مستقيم و غيرمستقيم حدود 35۰ هزار فرصت شغلی 
در زنجيرۀ توليد فولاد مباركه وجود دارد گفت: علاوه بر شركت های یادشده، 
هلدینگ های دیگری شــامل توكافولاد، آتيه فولاد، هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعۀ معادن و فلزات و هلدینگ متيل نيز در گروه فولاد مباركه حضور دارند. 
این در حالی اســت كه یكی از بزرگ ترین هلدینگ های مالی كشور توسط 

مباركه در حال تأسيس و راه اندازی است.

مهم ترین دلایل افت تولید
وی از وجود زنجيرۀ كامل توليد در فولاد مباركه به عنوان عامل اصلی افزایش 
سود و درآمد این شــركت نام برد و اظهار داشت: فروش فولاد مباركه در سال 
97 حدود 23 هزار ميليارد تومان و در سال 98 حدود ۴۰ هزار ميليارد تومان 
بوده و امسال پيش بينی می شود این عدد به مرز 55 هزار ميليارد تومان فروش 
برســد. به همين دليل می توان گفت فولاد مباركه علاوه بر اینكه یک بنگاه 
صنعتی است، یک بنگاه اقتصادی هم هســت و در بازار سرمایه نقش بسيار 
مهمی دارد.وی در تشریح عملكرد خطوط توليد این شركت گفت: شركت در 
هشت ماهۀ سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل روند روبه رشدی 
داشــته اســت؛ به نحوی كه با تلاش كاركنان آن، توليد گندله در بازۀ زمانی 
مذكور در سال 97 نزدیک به ۶ ميليون تن بوده و امسال به حدود 7 ميليون تن 
افزایش یافته است. در توليد آهن اسفنجی از 7 ميليون تن به 7 ميليون و 8۰۰ 
هزار تن و در فولاد خام از ۶ ميليون و  2۰۰ هزار تن به ۶ ميليون ۶9۰ هزار تن 
رسيده ایم.وی با بيان اینكه شركت در ســال گذشته با افت توليد مواجه شد 
تصریح كرد: دو دليل عمده، یعنی نرسيدن مواد اوليه و قطعی حدود دوماهۀ 
گاز مهم ترین دلایل افت توليد بوده است كه می طلبد مسئولين محترم برای 
آن چاره اندیشی كنند و اقدام عاجل به عمل آورند. به خاطر داشته باشيم فولاد 
مباركه در ســال 98 حدود 25۰۰ ميليارد تومان، به دلایلی كه به آن اشاره 
شد، متضرر گردید. نباید فراموش كرد،  فولاد مباركه جزو كارخانه هایی است 
كه می تواند بيشتر از ظرفيت اسمی خود توليد كند، اما باعث تأسف است كه 

به  دليل كمبود مواد اوليه از این ظرفيت استفاده نكنيم.
وی تصریح كرد: فولاد مباركه برای كنترل و آرامش بازار ســعی می كند كالا 
را به مشتری و مصرف كننده برســاند و بنا بر تأكيد مسئولين وزارت خانه بر 
تأمين حداكثری بازار داخل، امسال شاهد كاهش 32 درصدی صادرات بودیم 
و كاهش صادرات در درازمدت برای سازمان مشكلات خاص خود را به همراه 
می آورد.وی از ایجاد هلدینگ مالی در فولاد مباركه خبر داد و گفت: از ســال 
97 تا به حال سرمایۀ ثبتی فولاد مباركه از 75۰۰ ميليارد تومان تا دی ماه سال 
جاری با تصویب و تصميم مجمع عمومی پيش رو به 3۰ هزار ميليارد تومان 

خواهد رسيد.
صدور اولین مجوز 

سهام خزانه 
مدیرعامل فولاد مباركه با بيان اینكه به دليل التهابات پيش آمده در دو سه ماه 
گذشته، اولين مجوز ایجاد سهام خزانه به نام فولاد مباركه صادر شده است، 
گفت: همان گونه كه می دانيم هيچ شــركت بورسی حق ندارد سهام خودش 
را بخرد، اما سازمان بورس راهكاری ایجاد كرد تا صف فروش ایجاد نشود و با 
اخذ مجوز خرید و نگهداری سهام خزانه حدود 2۰8۰ ميليارد تومان از سهام 
فولاد خریداری شد. همچنين شركت در راستای حمایت از سهام شركت های 
گروه فولاد مباركه، اقدام به تأسيس صندوق ســرمایه گذاری بازارگردانی با 
سرمایۀ 8۰۰ ميليارد تومان نموده و این صندوق هم اكنون در بازار سرمایه در 
حال فعاليت است. وقتی افزایش سرمایۀ شركت عملياتی گردد، فولاد مباركه 
بزرگ ترین شركت بورسی به لحاظ ارزش اسمی خواهد بود.وی از پروژۀ نورد 
گرم شمارۀ 2 فولاد مباركه به عنوان یكی از اصلی ترین پروژه های حوزۀ صنعت 
فولاد كشور نام برد و گفت: با توليد ورق خام موردنياز در توليد لوله های انتقال 
نفت و گازترش از گوره به جاسک نشان دادیم كه در حوزۀ توليد فولاد خام از 
دنيا عقب نيستيم و همپای دنيا جلو رفته ایم، ولی در توليد ورق از دنيا عقبيم. 
اگر ما در 3 تا 5 سال آینده ورق های با گرید جدید توليد نكنيم، فولاد مباركه 

نيز به سرنوشت كارخانه های عقب ماندۀ كشور دچار خواهد شد.
عظيميان در ادامه از اجرای پروژۀ نســل چهارم تكنولوژی در فولاد مباركه 
به عنوان دیگر ابرَ پروژۀ در دســت اجرای این شــركت یاد كرد و گفت:  فولاد 
مباركه اكنون دارای نســل سوم تكنولوژی اســت و می كوشد همگام با دنيا 
به سمت نسل چهارم پيش برود كه بســيار هوشمند است و این دقيقا همان 
حركت در مسير دانش افزایی است كه همواره مورد تأكيد رهبر معظم انقلاب 

بوده است. 

حرکت به سمت 
نسل چهارم تکنولوژی 

مدیرعامل فولاد مبارکه تشریح کرد:

 نوسان:معاون وزیر صمت و رئيس هيئت 
عامل ایميدرو نيز در حاشيۀ بازدید وزیر صمت 
از شركت فولاد مباركه و در مصاحبه با خبرنگار 
فولاد، همكاری در اجرای ابرَ پروژۀ نورد گرم 
شمارۀ 2 فولاد مباركه را وظيفه ای ملی خواند.

وجيه الله جعفری طرح نورد گرم شــمارۀ 2 
فولاد مباركه و تأمين مواد اوليه را دو موضوع 
مهم و اساسی برای این مجموعۀ عظيم عنوان 
كرد و گفت: در خصوص طرح نورد گرم شمارۀ 

2 باید پيگيری هایی انجام شــود تا به اتفاق 
همكاران و مجموعۀ مدیریتی فولاد مباركه، 
در یک بازۀ زمانی كوتاه این موضوع را به نتيجه 
برسانيم. وی افزود: به طور قطع طرح نورد گرم 
شمارۀ 2 باید هرچه سریع تر اجرا شود، چراكه 
هم در آیندۀ فولاد مباركه و هم تأمين بازار ورق 

كشور بسيار تأثيرگذار است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه بر 
رفع هرچه سریعتر مشكلات اجرای این پروژه 

تأكيد كرد.رئيس هيئت عامل ایميدرو با بيان 
اینكه به عنوان نهاد ناظر، وظيفۀ خود می دانيم 
فولاد مباركه را در تأمين مواد اوليه همراهی 
كنيم، افزود: ســعی می كنيم در بازۀ زمانی 
كوتاه، بسته ای برای تأمين بدون دغدغۀ مواد 
اوليه فولاد مباركه تدوین كنيم. وی در پایان 
خاطرنشان كرد: در زمينۀ تأمين مواد اوليه، 
قطعا همكاری ایميــدرو، وزارت خانه و وزیر 

صمت را شاهد خواهيم بود.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

همکاری در زمینۀ اجرای پروژۀ نورد گرم شمارۀ 2 فولاد مبارکه وظیفۀ ملی است
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ذوب آهن اصفهان در راستاي خودكفایي و بومي سازي و به دنبال توليد ریل هاي مورد 
نياز راه آهن و مترو 1۰ آذرماه، موفق به توليد انبوه ریل زبانه سوزن شد و با این موفقيت 
چشمگير، ایران به جمع چهار توليدكننده ریل زبانه سوزن در جهان پيوست. منصور 
یزدي زاده، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این خصوص گفت: ریل زبانه  سوزن كه 
مصارف گسترده اي در صنعت ریلي كشور دارد. طراحي و ساخت غلتک هاي آن سه ماه 

طول كشيد و توسط كارشناسان این شركت انجام شد.

از معتبرترین موسسات نظرسنجی در جهان است كه در یک  موسسه گالوپ 
پروژه نظرسنجی بين المللی در سال 2۰2۰ نظرسنجی كرده است.رتبه اول از نظر 
توجه دولت مردان به وضعيت معيشت و رفاه مردم به دولت سوئيس رسيد. ایران پس 
از سودان ، گامبيا و سومالی رتبه 2۰9 جهان را كسب كرده است. طبق این نظر سنجی 
ميزان رفاه و معيشت مردم سوئيس 98/۴ از 5 می باشد و ميزان رفاه معيشت در ایران 

۰2/۰ از 5 می باشد.

رتبه ایران 209 شدتوليد ریل زبانه سوزن در ذوب آهن 
  بازارشناسی

 نوسان:رشد بازار سرمایه که از سال گذشته آغاز شد و تا اواسط 
مرداد امسال ادامه داشــت، بازار جدیدی را در کنار خود به وجود 
آورد؛ سیگنال فروشــی. افرادی که برخی از آنها با کمترین دانش 
مالی از فرصت رشد این بازار استفاده می کردند، با دریافت مبالغی 
حتی قابل توجه، دستور خریدوفروش سهام شرکت های مختلف 
بورسی را برای مشتریان خود که اغلب ناآشنا با این بازار بودند صادر 
می کردند. با ریزش و اصلاح بازار، ورق برگشــت. در واقع تا اواسط 
تابستان، تقریباً خرید هر سهمی سودآور بود، اما ریزش بازار نشان 
داد استادنماهای بورسی، فقط در روزهای سبز بازار پاسخگو و در 
واقع آماده کسب درآمد از ناآگاهی سرمایه گذاران تازه وارد هستند 

و در روزهایی که تابلوی بورس قرمز می شود، خبری از آنها  نیست.
سرمایه گذاران تازه وارد بعد از اینكه دیدند از این استادنماها سودی به آنها 
نمی رسد، این بار به جای ماهی به دنبال ماهيگری رفتند و مشتری دوره های 
آموزشی شــدند. اما بار دیگر، بازار جدیدی به ویژه در شبكه های اجتماعی 
شــكل گرفته كه در آن وبينارها و پكيج های آموزش ســرمایه گذاری بود 
خریدوفروش می شود. این بار هم مردم پول پرداخت می كنند، اما محتوای 

آموزشی این بسته ها یا كيفيت لازم را نداشته یا اساساً كاربردی نيست.
حسين خزلی كارشناس بورس و بازار سرمایه درباره آموزش سرمایه گذاری 
در این بازار به ایرناپلاس گفت: ما باید بر فضای آموزشی بورس و بازار سهام 
نظارت داشته باشيم و توصيه می شود مؤسســه های آموزشی این حوزه یا 
مجوز سازمان فنی و حرفه ای كشور را داشته باشند یا از سازمان بورس مجوز 
بگيرند. وی ادامه داد: شركت اطلاع رســانی و خدمات بورس در سال های 
گذشــته به برخی از مؤسســه ها، مجوز برگزاری دوره های آموزش مالی را 
داده بود. با این حال واقعيت این اســت كه در حــال حاضر جمعيت حدود 
5۰ ميليون نفری كه در ایران وارد بازار ســرمایه شده اند، محتوای آموزشی 

مناسب و مؤسسه های آموزشی معتبر را در دسترس ندارند.

کمبود عرضه آموزش های 
با کیفیت سرمایه گذاری

این كارشناس بازار ســرمایه درباره كاستی های آموزش ســرمایه گذاری در 
بورس گفت: همان طور كه با افزایش تعداد ســهامداران، سيستم معاملات 
آنلاین پاسخگوی تقاضای بسيار بالای ایجاد شده نبود و همچنين با آزادسازی 
خریدوفروش ســهام عدالت با مســائلی در ســامانه های معاملاتی برخورد 
كردیم، اكنون مسائل مشابهی را در حوزه آموزش ســرمایه گذاری در بورس 
مشــاهده می كنيم. بنابراین باید برای آموزش بورس و فرهنگ سازی در این 
زمينه، برنامه ریزی جدیدی در نظر گرفته شــود. خزلی درباره ترویج آموزش 
و فرهنگ سازی بورس توضيح داد: بخشــی از آموزش و فرهنگ سازی باید از 
طریق رسانه ملی و به صورت رایگان در شبكه های تخصصی و با اطلاع رسانی 
قبلی انجام و بخش دیگری از این آموزش ها باید توسط نهادهای مالی كه مجوز 

این گونه فعاليت ها را دارند، به صورت رایگان برگزار شود.

مدرسان بورس
گواهینامه بگیرند

خزلی درباره فعاليت افراد حقيقی در زمينه آموزش سرمایه گذاری در بورس 
گفت: پيشنهاد دیگری كه می تواند به نياز سرمایه گذاران در حوزه آموزش 
ســرمایه گذاری در بورس و بازار سرمایه پاســخ دهد، فراهم كردن امكان 
فعاليت افراد حقيقی در این حوزه است. برای مثال همان طور كه در بسياری 
از صنوف دیگر مانند وكلا و روانشناســان، اشخاص حقيقی گواهينامه ها و 
مجوزهای لازم را برای انجام فعاليت های خود دریافت می كنند، ســازمان 
بورس می تواند به طور مشابه در امر مشاوره سرمایه گذاری و آموزش بورس 
به افراد حقيقی با شرایط مشــخص و پس از آزمون، گواهينامه های لازم را 
بدهد. وی افزود: بر این اساس افرادی كه دارای مجوز و گواهينامه ها هستند، 
می تواند به فعاليت آموزشــی در صفحات خود در شبكه های اجتماعی از 
كانال های تلگرامی گرفته تا صفحه های اینستاگرام ادامه دهند و همچنين 
دوره های آموزشــی برگزار كنند. در هر صورت، ما برای پاسخ دادن به این 
نياز جدید بازار ســرمایه، رویه های خود را تغيير دهيم. این كارشناس بازار 
سرمایه با بيان اینكه شركت های مشاور سرمایه گذاری نمی توانند به تنهایی 
موضوع آموزش سرمایه گذاری در بورس را به سرانجام برسانند، گفت: تعداد 
شركت های مشاوره سرمایه گذاری برای ورود به حوزه آموزش بورس كافی 
نيست و علاوه بر این، برای بسياری از این شركت ها، ارائه خدمات آموزشی 
به سرمایه گذاران خرد و با پراكندگی گسترده یعنی در اقصی نقاط كشور، 

صرفه اقتصادی ندارد.

ضرورت بازنگری 
در زیرساختارهای بازار سرمایه

خزلی با تأكيد بر ضرورت بازنگری در زیرســاختارهای بازار سرمایه گفت: 
توجه به این نكته ضروری اســت كه همه زیرســاختارهای بازار ســرمایه 
شامل قوانين مادر، مقررات، و رویه ها و دستورالعمل ها و به ویژه نرم افزارها 
و پس از آن، نيروهای انســانی و حتی ســاختمان ها، پاسخگوی نيازهای 
جدید اقتصاد ایران و مردم نيســت. بنابراین مدیران عالی و تصميم گيران 
كشور و همچنين مدیران بازار سرمایه در هر سطحی، باید درباره بازنگری 
همه این زیرساخت ها به طور اساســی و جدی فكر كنند. موضوع آموزش و 

فرهنگ سازی یكی از مسایل مهمی است كه به بازنگری نياز دارد.

از سیگنال فروشی 
تا بسته  فروشی

ضرورت بازنگری در زیرساختارهای بازار سرمایه؛

 نوســان:  مطالعات مالی رفتاری 
پس از گذشت ســال ها به خوبی 
نشــان داده اند که رفتارشناسی 
حباب ها در بازار سهام و نظایر آن 
اگرچه برخلاف تصور عامه ناشی 
از کلاهبرداری نیســت اما از بعد 
عملکرد تا حدودی به ترفند پانزی 

شباهت دارد. 
در این روش سود نامتعارفی كه به هر 
سرمایه گذار پرداخت می شود در واقع 
نه از بازده معمول یک سرمایه گذاری 
بلكه از جيب شــخص جدیدی است 
كه به اميد سود به تازگی وارد چرخه 
سرمایه گذاری شده اســت. رویه یاد 
شــده تا جایی ادامه پيدا می كند كه 
بعد از آخرین ســرمایه گذار، شخص 
جدیدی وارد این رویه نشــود. در این 
حال معكوس شدن جریان نقدینگی 

به لو رفتن حقه منجر خواهد شد.
 در بازار سهام نيز وضعيت نمادی كه با 
حباب مواجهند اگرچه ناشی از وقوع 
تقلب یا كلاهبرداری نيست، اما تا حد 
بسيار زیادی از تغييرات الگوی جریان 

نقدی پانزی پيروی می كند. 
در این حالت بســياری از افــراد كه 
ریسک خرید یک دارایی گران قيمت 
را پذیرفته اند، بر این باور هســتند كه 
همواره شــخص دیگری خواهد بود 
تا ســهام آنها را به اميد رشــد بيشتر 
قيمت از آنها بخرد. این وضعيت كه در 
ادبيات مالی از آن با عنوان »ساده دل 
بزرگ تــر« یاد می شــود، تــا جایی 
تداوم خواهد داشــت كه ساده دل تر 
از ســرمایه گذار آخر پيدا نشود و نبود 
تقاضا رونــد صعودی را بــه یک باره 

معكوس كند. 
در این حالت طبيعــی خواهد بود كه 
افت قيمت ها ادامه دار و شــدید باشد 
تا جایی كه ســهام شركت ها به اشباع 
كامل فروش برســند یــا متغيرهای 
بنيادی بــه حمایت از قيمت ســهام 
برآینــد؛ وضعيتــی كــه دقيقا طی 
هفته های قبل در بسياری از نمادهای 
بازار ســهام رخ داد.  در ماه های اخير 
برخــی از نمادها، بعضا بيــش از ۶۰ 
درصد از بهای خود را در مدتی اندک 
از دست دادند. این مســاله در حالی 
رخ داد كه در حال حاضر نيز شــواهد 
حكایــت از رونــق دوبــاره نمادهای 
كوچک و احتمال درگير شدن افرادی 
در این فرآینــد دارد كــه احتمالا از 
سازوكار چرخه های این چنينی و اثر 
مخربی كه دامنه نوسان بر تشدید آنها 

می گذارد، اطلاع چندانی ندارند. 
بــرای دوری از تبعــات منفــی این 
احتمال همان طور كه در بســياری از 
مصاحبه ها و گزارش ها بــر آن تاكيد 
شده بهتر اســت تا مردم عادی كه با 
اندک ســرمایه خود به اميد كســب 
ســود به بازاری مانند بورس می آیند 
با افزایش دانش مالی خــود و دوری 
از حواشی كه افراد سودجو در فضای 
مجازی ایجاد می كنند، با بهره گيری از 
تخصص افراد ذی صلاح در این زمينه 
از به خطر انداختــن دارایی های خود 

بپرهيزند.

رزم حســينی پس از بازدیــد از كوره بلند 
شماره یک این شركت كه مراحل پيش گرم 
را طی می كند ، در گفتگــو با خبرنگاران با 
اشاره به نقش مهم ذوب آهن در شكل گيری 
صنایع فولادی كشور و تربيت متخصصين 
در حوزه صنعت گفت : بــه بركت پيروزی 
انقلاب اسلامی ، توليد فولاد كشور از 5۰۰ 
هزار تن به 28 ميليون تن رســيد و در افق 
1۴۰۴ توليد 55 ميليون تن مد نظر است كه 
بانی همه این توفيقات ذوب آهن است و این 
امر جای سپاس و قدردانی از همه كارگران ، 
متخصصان و مسئولين ذوب آهن دارد. وی 
افزود : این مجتمع عظيــم صنعتی ارزش 
بسياری برای كشور دارد و لذا چراغ آن باید 
روز به روز پرفروغ تر باشد و به هر شكلی كه 
می توان باید بر كميت و كيفيت محصولات 

آن افزود تا جایگاهی جهانی كســب كند .

ایمیدرو پشتیبان 
ذوب آهن است

زیر صمت با اعــلام آمادگــی كامل برای 
حمایت از ذوب آهن اصفهان گفت : ایميدرو 
پشتيبان ذوب آهن اصفهان است و كميته 
ای برای حل مشكلات صنعت فولاد تشكيل 
شــده كه قطعاً حامی این مجتمع عظيم 

صنعتی خواهد بود .
رزم حسينی ، هم افزایی بين صنایع را بسيار 
مهم دانست و اظهار داشت : صنایع فولادی 
كشور نباید نگاه رقابتی داشته باشند بلكه 
تا آنجا كه می توانند باید از هم پشــتيبانی 
كنند . صنایع فولادی كشور با همت ذوب 
آهن اصفهان به وجود آمدند و رشد كردند 

و حالا باید از این صنعت حمایت كنند. وی 
با اشــاره به توفيقات دولت با وجود فشــار 
تحریم ومواجهه با كرونا ، افــزود : با توجه 
به محدودیت های فروش نفــت ، اگر توان 
صنعت فولاد كشور و پتروشيمی نبود ، اداره 
كشور در 3 سال اخير ميسر نمی شد . رزم 
حسينی مبارزه با فساد ، ویژه خواری و امضاء 
های طلایی را از اولویت های وزارت صمت 
دانست و گفت : سياست اقتصادی كشور در 
حوزه فولاد مبتنی بر حذف رانت و شــفاف 
سازی است. وزیر صمت گفت :  اقتصاد ایران 
امسال به احتمال زیاد رشد مثبت را تجربه 
می كند كــه این حاصل قدرتمند شــدن 
صنعت كشور است و در این راستا در توليد 
17 كالای مهم رشد داشته ایم. وی گفت : 
ذوب آهن اصفهان بــا راه اندازی كوره بلند 

شماره یک ، بيش از 8۰۰ هزار تن به توليد 
خوداضافه می كند كه اهميت بسياری دارد 
. این شركت قادر به تامين ریل كشور است 

كه دستاورد بزرگی برای ایران است .

گام های مهم
ذوب آهن

منصور یزدی زاده مدیــر عامل ذوب آهن 
در این دیدار گفت  : این شــركت در توليد 
وبومی ســازی گام های مهمی برداشته و 
دســتاوردهای مهمی همچون توليد ریل 
حاصل كرده اســت. وی هزینه انرژی این 
شــركت را به دليل روش توليد و عدم بهره 
مندی از یارانه انرژی ، زیاد دانست و گفت : 
معادن زغال سنگ كشور وابسته به فعاليت 
ذوب آهن اصفهان هستند و این شركت در 
مسئوليت های اجتماعی از جمله خدمات 
درمانی ، فعاليت های ورزشی ، عمرانی و ... 

پيشگام است .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان افزود : این تصور 
اشتباه وجود دارد كه این شركت یک صنعت 
قدیمی است و بر اساس آن نتيجه گيری می 
شود كه آلاینده هم هست . این در حالی است 
كه بيشــتر بخش هــای ذوب آهن اصفهان 
نوسازی و مدرن شده است و این شركت اولين 
مجموعه ای است كه با مشــاركت سازمان 
محيط زیســت طرح جامع زیست محيطی 
تدوین كرده است . پروژه های متعدد زیست 
محيطی از جمله ساخت و تعویض درب های 
باتری شماره سه كک سازی را اجرا نموده و 
تلاش می كند رضایت جامعه را كسب نماید .

عباس رضایــی اســتاندار اصفهــان نيز از 
مسئولين وتلاشــگران ذوب آهن اصفهن به 
جهت  تامين ریل متروی بهارستان قدردانی 
كرد و گفت : این مجتمع عظيم صنعتی ، یک 
كارخانه معمولی نيست و فعاليت آن بر كل 

كشور تاثير دارد.
وجيه ا... جعفری رئيس هيات عامل ایميدرو 
نيز گفت : ذوب آهن اصفهان در تنظيم بازار 
همراهی بســيار خوبی دارد و لذا باید تامين 
مواد اوليه بــرای حفظ توليد این شــركت 

تضمين گردد.

ذوب آهن؛ بانی تمام توفیقات صنعت فولاد 
وزیر صمت در سفر به اصفهان اعلام کرد : نگاه

بازنده نهایی
بازار سهام

رزم حسینی: کمیته ای برای حل مشکلات صنعت فولاد تشکیل شده که قطعاً حامی ذوب آهن است

علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه سفر خود به اصفهان از ذوب آهن 
اصفهان  بازدید کرد و به همراه وجیه ا... جعفری رئیس هیات عامل ایمیدر،عباس رضایی استاندار 
و جمعی از دیگر مسئولین استان و شهرستان لنجان ضمن گفتگو با مدیران ذوب آهن و بازدید 

از خط تولید این شرکت در جریان آخرین اقدامات این مجتمع عظیم صنعتی قرار گرفت.

گزارش

گرو  ه صنعت

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انتقالی شــركت بــا مســئوليت محــدود صدق اندیشــان جــوان به شناســه ملی 
1۰1۰۴۰39۰9۰ و بــه شــماره ثبــت ۶۶۰۶2 بــه موجــب آگهــی تغييــرات شــماره 
13993۰۴۰۰9۰1۰57۰15 مورخ 29/5/99 و صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
1/5/99 مركز اصلی شــركت فوق واحد ثبتی تهران به واحد ثبتی اصفهان به نشــانی استان 
اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مركزی ، شــهر اصفهان، محله مهرآباد ، خيابان مهر ، بن 
بست بهارستان اول ، پلاک 8 ، طبقه سوم، كدپســتی 815891۴135 انتقال یافت و در واحد 

ثبتی اصفهان تحت شماره ۶۶۰۶2 به ثبت رسيد و جهت اطلاع عموم آگهی می گردد. 
اداره كل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــركت ها و موسسات غيرتجاری 

اصفهان )1۰58395(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغييرات شــركت كشــاورزی گلخانه دهاقان و حومه شــركت تعاونی به شماره ثبت 3 
و شناسه ملی 1۰2۶۰۰۰۰89۰ به استناد صورتجلســه هيئت مدیره مورخ 12/۰۴/1399 و 
نامه شــماره 1۶11 مورخ ۰3/۰7/1399 اداره تعاون كار و رفــاه اجتماعی دهاقان تصميمات 
ذیل اتخاذ شد : ســيد محمد حجازی به كدملی 5129۶۰۴77۶ به سمت رئيس هياُت مدیره 
و امير فرهمند به كدمل ی119921۴87۶ به سمت نائب رئيس و مطهر محمودی به كدملی 
51299۴3775 منشــی هياُت مدیره و رضا حاج آقاجانی به كدملــی ۰9۴2389972 عضو 
اصلی و غلامحسين امينی به كدملی 5129۶72۴۰2 بســمت مدیر عامل تعاونی برای مدت 
باقيمانده هياُت مدیره تا تاریخ ۰9/1۰/1۴۰1 انتخاب گردیدندكليه قراردادها و اسناد رسمی 
و تعهدآور بانكی از قبيل چک ، ســفته ، برات ،و اوراق بهادار با امضای آقای غلامحسين امينی 
دهاقانی )مدیر عامل( وآقای ســيدمحمد حجازی )رئيس هياُت مدیره(و در غياب ایشــان با 
امضای آقای امير فرهمند )نائب رئيس هياُت مدیره( و مهر شــركت دارای اعتبار است و اسناد 
عادی و نامه ها با امضای آقای غلامحســين امينی دهاقانی)مدیرعامل(و مهر شــركت معتبر 
خواهد بود. اداره كل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شركت ها و موسسات 

غيرتجاری دهاقان )1۰59155(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغييرات شركت توسعه تجارت مشاهير جام جم شــركت با مسئوليت محدود به شماره 
ثبت ۶1213 و شناسه ملی 1۴۰۰78۶۰۰۰۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ 18/۰8/1399 تصميمات ذیل اتخاذ شــد : مركز اصلی شركت در واحد ثبتی اصفهان به 
نشانی استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مركزی ، شهر اصفهان، محله لنبان ، خيابان 
صائب ، بن بســت عندليب]12[ ، پلاک 287 ، ســاختمان اداری جاوید ، طبقه اول ، واحد 2 

كدپستی 818۴93۶585 تغيير یافت وماده مربوطه اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.
 اداره كل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــركت ها و موسسات غيرتجاری 

اصفهان )1۰59157(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغييرات شركت تعاونی سحر پخت تک نان كمشچه به شــماره ثبت ۶3۰3۴ و شناسه 
ملی 1۴۰۰859۴757 به استناد نامه شــماره 58۴7 مورخ ۰3/۰9/1399 اداره تعاون، كار و 
رفاه اجتماعی شهرستان برخوار و صورتجلســه هيئت مدیره مورخ 29/۰7/1399 تصميمات 
ذیل اتخاذ شــد: - رحيم آقابابائی به شــماره ملــی ۶۶۰9179۴۶8 به ســمت رئيس هيئت 
مدیره، محمود سهيليان به شماره ملی ۶۶۰9۴۴257۶ به ســمت نایب رئيس هيئت مدیره، 
غلامحسين ســریری به شماره ملی 18۶۰9۶7213 به سمت منشــی هيئت مدیره و عليرضا 
آقابابائی كمشچه به شــماره ملی ۶۶۰۰۰3۰755 به ســمت مدیرعامل )خارج از اعضا( برای 
مابقی مدت تصدی هيئت مدیــره )تا تاریخ ۰2/11/1۴۰۰( انتخاب شــدند. - كليه قراردادها 
و اسناد تعهدآور از قبيل چک ســفته و برات و اوراق بهادار با امضای عليرضا آقابابایی كمشچه 
)مدیرعامل( و رحيم آقابابایی )رئيس هيئت مدیــره( و در غياب رحيم آقابابایی )رئيس هيئت 
مدیره( با امضای غلامحسين سریری )منشــی هيئت مدیره( و با مهر شركت معتبر خواهد بود 
و اوراق عادی باامضای عليرضا آقابابائی كمشــچه )مدیرعامل( و با مهر شــركت اعتبار خواهد 
داشت. اداره كل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شركت ها و موسسات غيرتجاری 

اصفهان )1۰5915۶(
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یک ویژگی مشترکِ حکمرانی میانِ چهار قدرتِ اول جهان، )آلمان، 
چین، آمریکا و ژاپن(، نگاه های دراز مدت در واکنش ها و تصمیم 
سازی هاســت. اصولاً وقتی حکمرانان، اولویت اول خود را رشد و 
توسعۀ اقتصادی تعریف کنند، بر اســاس بازه های زمانی طولانی 
مدت تصمیم می گیرند. آلمانی ها برای آنکه بیهوده نگران ناامنی 
از ناحیۀ روس ها نشوند، پروژه ای چند میلیارد دلاری برای انتقال 
گاز طبیعی روسیه به آلمان تعریف کردند تا با ایجاد نوعی وابستگی 
متقابل، هم در تامین امنیت و هم تامین منابع گاز و انرژی برای دراز 
مدت برنامه ریزی کنند. این پروژه علیرغم مخالفت آمریکا در حال 

تکمیل است.
ژاپنـی هـا كـه برتـری اقتصـادی چيـن را نهایـی مـی داننـد بـا نادیـده گرفتـن 
اختلافـات عميـق تاریخـی، به روابطِ گسـترده ای با چينی ها به خصـوص در دهۀ 
اخيـر اهتمـام ورزیـده اند.بـرای آنكه انگيـزۀ مهاجـرت ازآفریقا به اتحادیـه اروپا به 
تدریـج كاسـته شـود، این اتحادیـه تصميم گرفته سـرمایه گـذاری و فعاليت های 
گسـترده ای را در اقتصـاد كشـورهای آفریقایی شـروع كنـد تا در یک بـازۀ زمانی 
1۰ سـاله كـه پيـش بينـی می شـود2۰۰ ميليـون نفر بـه جمعيت آفریقـا اضافه 
شـود، مهاجـرت آفریقـا یـی هـا بـه اروپا را بـه حداقـل برسـاند.آمریكا بـرای آنكه 
برتـری خـود را نسـبت به چيـن در چند دهـۀ آینده حفظ كنـد، به دنبـالِ روابطِ 
اسـتراتژیک با كشـورهایی اسـت كـه یكی از ایـن ویژگی ها را داشـته باشـد: بازار 
مصرفی و سـرمایه )برزیل و هند(، سـرمایه )عربسـتان، آلمان، كانادا و انگليس( و 
فنـاوری )سـنگاپور، هنـد، اسـرایيل و كرۀ جنوبـی(. عموم این كشـورها به تثبيتِ 

موقعيـت خـود در حـدودِ سـال 2۰5۰ فكـر و برنامه ریـزی می كنند.

»عنصر زمان« علیه ماست
عربسـتان كه 8۰ سـال به درآمدهای نفتی وابسـته بوده، در تلاشی همه جانبه در 
پـی عملياتـی كردن چندین اسـتراتژی موازی برای كسـب درآمـد های غيرنفتی 
اسـت.اگر كاهـشِ تقاضـایِ انـرژی در جهـان را مبنـا قـرار دهيم، كيفيـتِ حيات 
اقتصـادی در ایـران كـه عمدتـاً بـه صادرات انرژیهای فسـيلی وابسـته اسـت، تابع 
كـدام درآمدهـای ارزی خواهد بود؟ در ميان عمومِ متغيرهـای موفقيتِ اقتصادی، 
»عنصـر زمـان« عليه ماسـت. هرچند ناكارآمدی داخلی بخشـی ازمشـكل اسـت 
ولـی درعيـن حـال، بيش از 15 سـال اسـت كـه تبعاتِ ناشـی از مسـائل خارجی 
و مذاكـرات هسـته ای، رشـد اقتصـادی را بـه صفـر و در دورۀِ كرونـا بـه زیـر صفر 
رسـانده اسـت. تاميـن امنيـت اقتصـادی نـه بـه سـمينار نيـاز دارد و نه جلسـات 

طولانی و سـخنرانی. 

تامین امنیت اقتصادی
تابع ۱۰ اصل زیر است:

اول: اجماعِ عمومِ جریان های سياسی حولِ اولویتِ رشد و توسعۀ اقتصادی؛
دوم: تبدیـل دسـتگاهِ دیپلماسـی بـه وزارت خانـه ای جهـت تسـهيل تجـارت و 

سـرمایه گـذاری اقتصـادی؛
سوم: سياستِ خارجی یعنی روابط اقتصادی خارجی؛

چهارم: ثباتِ سياسی؛
پنجم: تمركز بر چندین مزیت نسبی برای كسبِ سهم بازارِ منطقه ای و جهانی؛

ششم: پيوستن به سازمانِ تجارت جهانی؛
هفتم: روابطِ عادی و قابل پيش بينی با عموم همسایگان؛

هشـتم: اندونزیایـی كردن سياسـت خارجی)روابطِ متعـادل با ژاپن، هند، روسـيه، 
چين، آمریكا، اسـتراليا و اتحادیـۀ اروپا(؛
نهم: نظامِ حقوقی و بوروكراتيک شفاف؛

دهم: مصونيت كاملِ رسانه ها در مبارزه با فساد اقتصادی.

این ده اصل تابع ۵ مفروض بنیادی زیر هستند:
اول: بدون ارتباطات بين المللی نمی توان به رشد اقتصادی و مازاد دست یافت؛

دوم: بـدون روابـط عادی و امن با همسـایگان نمی¬توان به رشـد اقتصـادی و مازاد 
یافت؛ دست 

سـوم: امنيت داخلی، امنيت ملی، انسـجام اجتماعی و وفاداری به كشـورعمدتاً تابع 
امنيتِ اقتصادی و مازاد هسـتند؛

چهارم: ثبات اقتصادی به ثبات سياسی می انجامد؛
پنجـم: بـا توجـه بـه واقعيـت هـای منظومـه جهـانِ فعلـی، مادامی كـه نخبگان 
سياسـی بـه اولویت 8۰ % رشـد و توسـعه اقتصـادی در نظام فكری و اسـتنباطی 

خـود دسـت نيابنـد، از یـک بحـران بـه بحرانـی دیگر حركـت خواهنـد كرد.
یكی از خطاهای تحليلی درمحافلِ علوم انسـانی كشـور این اسـت كه ایران را یک 
»مـورد خـاص« مـی بينـد در حالـی كه مطالعۀ مقایسـه ای نشـان مـی دهد كه: 
كشـورهای چند قومی هم پيشـرفت كرده اند مانند مالزی؛ كشـورهای مسـتقر در 
مناطـق  ژئوپليتيـک هم پيشـرفت كرده اند ماننـد كرۀ جنوبی؛ كشـورهایی كه با 
اسـتعمار مبـارزه كـرده اند هم پيشـرفت كـرده اند ماننـد ویتنام؛ كشـورهایی كه 
همسـایۀ قدرتمنـد دارند هم پيشـرفت كـرده اند ماننـد مكزیک؛ كشـورهایی كه 
سـوابق ایدئولوژیـک دارنـد هم پيشـرفت كرده انـد مانند چين؛ كشـورهایی كه به 

آن¬هـا حمله شـده و مسـتعمره شـده اند هم پيشـرفت كرده انـد مانند هند.
هيـچ كشـوری بـدون بيـن المللـی شـدن اندیشـه و عملكـرد نخبـگان سياسـی 
آن نتوانسـته اسـت پيشـرفت كنـد. بعضـی ماننـد سـنگاپور و مالزی بـا مطالعه و 
تشـخيص بيـن المللـی می شـوند؛ بعضـی مانند چيـن با وجـود تعددِ بحـران ها 
بيـن المللـی مـی شـوند و بعضـی ها بـدون بين المللی شـدن، نسـل هـای آیندۀ 

خـود را فقيرتـر مـی كنند.

همه ســاله در این ایام  بودجه 
دولت برای تصویب به مجلس 
مــی رود. طبــق روال نقــد و 
بررسيهایی از ســوی اساتيد و 
كارشناسان از سر دلسوزی ابراز 
می شود. بدین لحاظ نكات زیر 

را تقدیم می دارد:
اول: ماهيت پوپوليستی بودجه در هزینه كرد پيشنهادی 
عيان اســت. مثلًا بودجه هایی كه طبق روال گذشته به 
موسســات و یا گروه هایی تعلق می گيــرد، تا اعتراضی 
صورت نگيرد و امر تصویب تسهيل گردد. بودجه مثل گاو 
شيرده ای شده كه هركس در مســير پوپوليستی و غير 

منطقی خود چنگی به آن می زند.

دوم: نگاه غير توســعه ای به بودجه كه از اواســط  دهه 
8۰  بر بودجه حاكم بوده، همچنان ادامه دارد. در بودجه 
پيشــنهادی هزینه های جاری 75 درصد بودجه را در بر 
گرفته است. این در شرایطی است كه نرخ سرمایه گذاری 

در سالهای اخير كاهش داشته است.

سوم: در شرایط ركود تورمی حاكم بر اقتصاد رشد هزینه 
های دولت حدود 3۰ درصد پيش بينی شــده است كه 
تنها 25 درصد آن در مسير عمرانی و محرک تعریف شده 
است. این در شرایطی هســت كه تورم كنونی ۴۶ درصد 

هســت و رشــد نقدینگی 3۰ درصدی در برابر تورم ۴5 
درصدی نيز، حكایت از سياستهای انقباضی  مالی و پولی 

در سال آتی دارد. 

چهارم: قدرت خرید واقعی كاركنان دولت و بطور موازی بخش 
خصوصی در حدود بيســت درصد كاهش می یابد. لذا سفره 
ایرانی ها كوچک تر خواهد شــد و فقر گسترده تر خواهد شد.

پنجم: در نظر گرفتن قيمت ۴۰ دلاری برای نفت و توليد 
بيش از دو ميليون بشكه در روز خوش بينانه هست. ضمن 
اینكه مشــخص نيســت امریكا كی و به چه نحوی وارد 
برجام می شود. در خوش بينانه ترین حالت نيمی از آنچه 

در بودجه آمده تامين خواهد شد.

ششم: با عنایت به نكات بالا، و مســاله مبارزه با كرونا و 
نيز انتخابــات پيش روی ریاســت جمهــوری، و پيش 
بينی افزایش هزینه های پوپوليســتی و امثــال آن، و از 
ســوی دیگر عدم تامين درآمدهای نفتی و تجربه منفی 
قرض از مردم طی امســال از طریق بورس،  و بار بودجه 
ای كه مجلس پوپوليســت بر دولت تحميل خواهد كرد، 
همگی حاكی از كســری بودجه بالای دولت و تامين آن 
از طریق انتشــار پول و قرض از بانک مركزی خواهد بود. 
در اینصورت تورمی بالا در سال آتی مهمان اقتصاد ایران 

هست، و سفره ایرانی ها كوچكتر خواهد شد.

با توجه به افزایش قيمت انواع كالاهاي اساسي و ضروري در یک سال گذشته قيمت 
برنج خارجي 112 درصد و شكر سفيد 58 درصد افزایش یافت. قيمت برنج پاكستاني 
باسماتي درجه یک در مهر 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 112.۴ درصد 
افزایش یافته و از 11۰17۴ ریال به 23۴۰۴3 ریال رسيد. قيمت برنج تایلندي نيز 
در مهر 99 نسبت به مهر 98 در مجموع 71.۴ درصد افزایش داشته و از 73999 

ریال به 12۶812 ریال افزایش یافت.

مهرداد جمال ارونقي معاون فني و امور گمركي در خصوص صادرات محصولات 
كشاورزي در هشت  ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال 98 گفت: 
مجموع صادرات محصولات كشاورزي در هشت ماهه سال جاري به پنج ميليون و 
۴5۰ هزار تن به ارزش سه ميليارد و 8۴2 ميليون و 135 هزار دلار رسيد كه این رقم 
در مدت مشابه سال قبل، چهار ميليون و 285 هزار تن به ارزش سه ميليارد و ۴۰۰ 

ميليون دلار بوده است. 

رشد 1۳ درصدي ارزش صادرات محصولات كشاورزيرشد 112 درصدی قيمت برنج خارجي طي يك سال 
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آینده پژوهی

هفتـه قبـل، اعلام خبر مرگ تونی شـی 
كارآفریـن ۴7 سـاله بسـياری را در بهت 
فـرو بـرد. بنيان گـذار شـركت مشـهور 
فـروش آنلایـن كفـش Zappos  بـه 
 1۰ كـه  آتش سـوزی  اثـرات  خاطـر 
روز پيـش در محـل اقامتـش در شـهر 
داده  رخ  آمریـكا   New London
بـود، درگذشـت. از بيـل گيتـس و جف 
بزوس گرفته تا بيل كلينتـون مرگ او را 
تسـليت گفتند. سـيل واكنش ها به این 
اتفـاق آنقـدر زیـاد بود كـه برخـی آن را 
با رخداد درگذشـت اسـتيو جابز در یک 

دهـه قبـل مقایسـه كردند.
تونـی شـی یكـی از چهره هـای موفـق 
صنعـت تجـارت الكترونيكی به حسـاب 
مـی آید كه با ایده هایش شـركت زپوس 
را بـه یكـی از محبوب ترین شـركت های 
اینترنتی تبدیل كـرد. او تنها چند هفته 
قبل از تولد ۴7 سـالگی از عوارض ناشی 

از سـوختگی در گذشت.
هرچند نـام »زپوس« زیر پرچـم آمازون 
) بزرگ تریـن خرده فـروش آنلاین جهان 
زپـوس را چند سـال قبـل 2/ 1 ميليارد 
دلار خریـد( چنـدان به چشـم نمی آمد 
خرده فروشـی  ایـن  هدایـت  نـوع  امـا 
آنلایـن همـواره الگویـی برای هـر فعال 
در صنعـت تجـارت الكترونيكـی جهان 
اسـت. شـاید از ایـن رو آمـازون حتـی 
بعـد از خریـد Zappos از او خواسـت 
تا همچنـان هدایـت شـركت را برعهده 

داشـته باشد. 
فروشـندگان  از  وی  می شـود  گفتـه 
خواسـته بـود در صورتـی كـه مشـتری 
جنسـی را می خواسـت كه آنها نداشتند 
آن  كـه  رقيبـی  بـه  را  مشـتری  بایـد 
می كردنـد.  هدایـت  داشـت  را  جنـس 
نمونه هایی از این دسـت باعث شـده بود 
كـه مشـتریان وفـادار یكـی از مهم ترین 
مزیت هـای این شـركت به شـمار بياید.

چالش اصلـی او در فروش اینترنتی یک 
محصول پوشـيدنی بود كه مشـتریان تا 
قبـل از آن بـدون تسـت و لمـس حاضر 
بـه خریـدش نبودنـد. بـا ایـن حـال او 
اعتمـاد خریـداران را خيلی زود بـا دادن 
پيشـنهادهایی چـون ارسـال و تعویـض 
رایـگان كفـش جلـب كـرد. او حتی این 
امـكان را داد كـه مشـتریان در صـورت 
عدم رضایـت از كفـش حتی بعـد از یک 

سـال محصـول را پـس بدهند!
او به خوبی شـيوه فروش فيزیكی كفش 
را در صنعـت آنلایـن بـه كار گرفـت، 
مشـتریان قادر به سـفارش رایـگان ده ها 
جفت كفش بودند و می توانسـتند بعد از 
پوشـيدن و آزمایش كردن فقط آن هایی 
را كه دوسـت داشـتند نگاه دارند و بقيه 
را پـس بفرسـتند. این سياسـتی بود كه 

رقبـا را عقب زد.
به رغـم اینكـه آقـای شـی یک كسـب و 
كار اینترنتـی را رهبـری می كرد معتقد 
بـود كه تمـاس غير مجازی با مشـتریان 
موثرتر اسـت از این رو شـماره تلفن های 
شـركت روی وب سـایت در دسترس بود 
و فروشـندگان را بـه تمـاس تلفنـی بـه 
جـای ارسـال ایميـل ترغيـب می كـرد. 
او معتقـد بـود كه نبایـد »كالا« فروخت 
بایـد »شـادی« بـه مشـتریان تحویـل 
داد. او همچنيـن به تجربيـات مدیریتی 
خاصـی معـروف بـود كـه برخـی از آنها 

به عنـوان جنون آميـز یـاد می كننـد

آیا احسـاس می كنيد خوش شـانس هسـتيد؟ عدد 21 با شـانس، ریسک، 
اسـتفاده از فرصت هـا و .. همـراه خواهـد بود. سـال جاری ميـلادی بحران 
كرونـا بزرگ تریـن اثـرات را بر اقتصاد جهان گذاشـته و سـال آینده نيز این 
بحـران، عميق ترین نگرانی كشـورهای مختلف خواهد بـود. اميدواری هایی 
دربـاره مهـار ویروس كرونا در سـال آینـده وجود دارد اما واقعيت این اسـت 
كـه ریسـک های بـزرگ در جهـان همچنـان وجـود خواهند داشـت و این 
ریسـک ها بـر سـلامت انسـان ها، اقتصـاد كشـورها و ثبـات اجتماعـی اثر 
خواهند گذاشـت. در آسـتانه سـال 2۰21، ده روند كلان برای سـال آینده 

قابل طرح اسـت.
نخسـتين رونـد، رقابـت بـر سـر واكسـن كروناسـت. همزمـان بـا توليد و 
توزیـع واكسـن بـرای كرونا، تمركز از سـاخت آن به سـمت موضوع بسـيار 
مهـم دیگـر یعنـی توزیـع معطـوف خواهد شـد. "دیپلماسـی واكسـن" با 
رقابت هایـی در داخـل و بين كشـورها بر سـر اینكه چه كسـی و چه زمان 

بایـد واكسـن را دریافـت كنـد همراه خواهـد بود.

دومين روند، بهبود غيریكپارچه شـرایط اقتصادی اسـت. سـال آینده اكثر 
اقتصادهـا در مسـير بهبود قـرار می گيرند اما بهبود، یكنواخـت نخواهد بود 
زیـرا دائمـاً مواردی از شـيوع و مهار كرونا رخ می دهـد و نيز دولت ها مجبور 
هسـتند به شـركت ها و نيـروی كار كمک كنند به حيات خـود ادامه دهند 
تـا بحـران به طور كامل از ميان برود. سـال آینده شـكاف بين شـركت های 

ضعيف و قدرتمنـد افزایش خواهد یافت.
سـومين روند، تحولات سياسـی با آغاز به كار دولت جدید در آمریكاسـت. 
ایـن پرسـش مطرح اسـت كـه دولت جـو بایدن تا چـه حـد می تواند نظم 
بين المللـی قاعده منـد را احيـا كنـد. پيمـان آب و هـوای پاریـس و پيمان 
هسـته ای ایران نخسـتين آزمون هـای دولت بایدن خواهند بود. اما مسـلماً 
اثرات دوران ریاسـت جمهوری ترامپ همچنـان بر جهان باقی خواهد ماند.
چهارمين روند، افزایش تنش بين آمریكا و چين اسـت. نباید انتظار داشـته 
باشـيد بایدن جنگ تجـاری با چين را متوقف كند. در عـوض، او قصد دارد 
روابـط آمریـكا بـا هم پيمان های این كشـور را ترميم كنـد تا جنگ تجاری 
بـا چيـن را به شـكل موثرتـر ادامـه دهـد. بسـياری از كشـورها از آفریقا تا 
جنوب شـرق آسـيا حداكثـر تلاش خـود را می كنند كه همزمان با شـدت 

یافتـن تنش ها مجبور نشـوند جانـب یكی از دو طـرف را بگيرند.
پنجميـن رونـد، افزایـش درگير شـدن شـركت ها در منازعه بيـن آمریكا و 
چين اسـت. در منازعات بين دو كشـور، شـركت ها یک جبهه مهم هستند 
و سـال آینـده صرفاً شـركت های بـزرگ نظير هـواوی و تيک تـاک درگير 
نخواهنـد بـود بلكه طيفـی گسـترده از شـركت ها در این نـزاع تحت تاثير 

قـرار خواهند گرفت.
ششـمين روند، آشـكار شـدن تحولات در اسـتفاده از فناوری اسـت. سـال 
جـاری ميلادی به دليـل همه گيری كرونا ميزان بهره گيـری از فناوری های 
گوناگـون از ویدئو كنفرانس گرفته تا خریدهای آنلایـن، دوركاری و آموزش 

از راه دور بسـيار افزایـش یافتـه اسـت. سـال آینـده همزمان با مهار شـدن 
ویـروس كرونـا مشـخص خواهد شـد ایـن فناوری هـا تا چه حـد همچنان 

مورد اسـتفاده قـرار خواهند گرفت.
هفتميـن رونـد، تغييـر در صنعت گردشـگری اسـت. انتظار می رود سـال 
آینده بخش های گردشـگری كوچكتر شوند و مسـافرت ها عموماً در داخل 
كشـورها انجام شـود. خطوط هواپيمایی، هتل های زنجيره ای و سـازندگان 

هواپيمـا دچار مشـكل خواهند بود.
هشـتمين رونـد، توجـه به تغييـرات آب و هوایی اسـت. یـک جنبه مثبت 
بحـران كرونـا ایـن اسـت كه فرصتـی پدید آمد تـا دربـاره تغييـرات آب و 
هوایـی اقـدام شـود. برنامه دولت هـا در حوزه بهبـود اوضاع اقتصـادی با در 
نظر گرفتن مسـائل زیسـت محيطی تدوین خواهد شـد و انتظار می رود از 

ميزان انتشـار گازهای گلخانه ای كاسـته شـود.
نهميـن رونـد، به تعویق افتادن برخی رویدادهای جهانی اسـت. از بسـياری 
جهـات سـال آینـده مانند سـال جـاری خواهد بود بـه این معنـا كه مانند 
امسـال، سـال 2۰21 تـلاش می شـود رویدادهای ورزشـی، نمایشـگاه های 
بين المللـی و رویدادهـای سياسـی در موعـد مقـرر برگـزار شـوند اما بعيد 

اسـت تمامـی رویدادها سـال آینده برگزار شـوند.
دهميـن رونـد، توجـه بـه دیگـر ریسک هاسـت. دانشـمندان و تحليلگران 
كـه بسـياری از آنهـا سـال های متمـادی دربـاره خطـر همه گيری هشـدار 
داده بودنـد سـعی خواهنـد كـرد از فرصـت پدیـد آمـده بـرای تشـویق 
سياسـت گذاران بـه توجـه بـه دیگـر ریسـک ها اسـتفاده كننـد. اميدواریم 

باشـند. موفق 
سـال جدید ميلادی بسـيار غيـر قابل پيش بينـی خواهد بود زیـرا عواملی 
نظير همه گيری، بهبود غيریكپارچه شـرایط اقتصادی و مسائل ژئوپليتيک 

بر اوضـاع جهان اثر خواهند گذاشـت.

 ۱۰ روند سال آینده میلادی از دید اکونومیست
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از کرونا سخت تر هم داریم! 

لایحه

 لایحـه بودجـه 1۴۰۰ را كـه هفتـه گذشـته بـه مجلس ارائه شـد، 
می توان لایحه ای بسـيار خوشـبينانه و مبتنی بر درآمدهای ناپایدار 
دانسـت. پيش بينـی فـروش 2.3 ميليـون بشـكه ای نفـت در سـال 
1۴۰۰ از ایـن حيـث عجيب اسـت كه فروش این مقـدار نفت حتی 
در حالـت غيـر تحریمـی و معقول نيز ممكن اسـت محقق نشـود. 
ناپایداری درآمدهای پيش بينی نشـده در بودجه به گونه ای اسـت كه 
حتـی ممكـن اسـت درآمدهـای مالياتـی كه به ظاهـر نيـز پایدارند، 
ناپایـدار شـوند. از طرفـی عمـده درآمدهای مالياتی پيش بينی شـده 
در بودجـه مربـوط به ماليات بـر مصرف و ماليـات دریافتی از حقوق 
كاركنان اسـت كه نمی توان آنها را به معنای واقعی ماليات دانسـت.

آنچـه تحـت عنوان ماليـات از حقوق افراد كسـر می شـود از آنجا كه 
قبـل از این كـه به دسـت فرد برسـد از آن كسـر می شـود، نمی توان 
نـام ماليات را بر آن گذاشـت. باید به سـمتی برویم كـه درآمد اصلی 
كشـور و دولـت، ماليـات و نه درآمدهـای ناپایـدار و گاهی بـادآورده 
ماننـد صـادرات نفت خام باشـد كـه دولت حتـی در تعييـن ميزان 

قيمـت و صـادرات آن نيز نقشـی ندارد.
متأسـفانه آنچـه باعنـوان ماليات بـر ارزش افزوده در كشـور مـا اجرا 
می شـود،گرچه در ظاهـر نـام ماليـات را دارد امـا متأسـفانه  ماليات 
بـر ارزش افـزوده نيسـت، بلكه ماليـات بر فروش جانشـين ماليات بر 

ارزش افـزوده شده اسـت.

پاشنه آشیل بودجه ۱۴۰۰ !؟

 مهدی عزیزی


